
RÁKÓCZI RÁKÓCZI

1



RÁKÓCZI RÁKÓCZI

2

RÁKÓCZI RÁKÓCZI

2   

RÁKÓCZI

TANÉVNYITÓ



RÁKÓCZI RÁKÓCZIRÁKÓCZI RÁKÓCZI

3

 MÉRLEG I I .
                                                    Beszélgetés Tóth Lajos polgármester úrral

Ami ma a rákóczifalviakat foglalkoztatja:  az utak állapota
Sokszor írtunk már a rákóczifalvi utak állapotáról, 

sorsáról, de napjainkban annyiszor téma ez – fórumon, 
sarki beszélgetésekben, stb –, hogy nem mehetünk el 
mellette szó nélkül. Ezért kértem polgármester urat egy kis 
beszélgetésre e kérdésben. 

- Miért nem építünk utat, illetve miért nem utat építünk?
Rövid válasz: mert az út építése nem szándék, hanem 

pénz, nagyon komoly pénz kérdése! Biztos vagyok abban, 
hogy ezzel valamennyi Rákóczifalván élő polgártársunk 
tisztában van.
- Ez a pénz hogyan, honnan teremthető elő, illetve miért 
nem volt eddig?

2003-2005 között valamennyi utunkra elkészítettük 
az engedélyes terveket. (Mert hogy ezek alapkellékek az 
útépítéshez! Nemcsak azért mert kell – például a pályázatokhoz 
– hanem azért is, mert ezek a tervek hivatottak összehangolni a 
közművekkel való útkapcsolatot, a kapubejárók és a vízelvezetés 
kérdését is. De a terv garantálja a szakszerű munkavégzést és 
annak ellenőrizhetőségét is.) Egy-egy engedély 2 év időtartamra 
szól, ha ezen időszakon belül nem történik építés, akkor az 
engedélyeket meg kell újítani, ismételten komoly pénzekből. 
(2007-2008-ban ezt meg is tettük).

Készítettünk egy táblázatot, amely a település teljes 
úthálózat felújítás költségei részletes kimutatását tartalmazta. 
Ezt 2005-ben és 2007-ben is eljuttattuk minden lakóingatlanra, 
azzal a szándékkal, hogy polgáraink is tisztában legyenek az 
útépítés és felújítás költségeivel. Ebben ki-ki megtalálhatta a 
saját utcájára vonatkozó irányköltségeket. Ebből világosan 
látszanak a költségek és az, hogy ebből egy ingatlanra 
mennyi jut. 

Következtetésként levonható, hogy sem a polgárok 
egyedül, sem az önkormányzat egyedül, de még együtt sem 
képesek az utak felújítására, új út építésére. Csak pályázattal 
kiegészítve van remény erre. 

Arról is több alkalommal nyilatkoztam – rádióban, 
újságunkba, minden évben több alkalommal volt a testület 
asztalán, interneten stb. –, hogy csak nagyon nehezen 
tudunk pályázni, mert a feltételeknek legtöbb esetben nem 
felelünk meg! Nem vagyunk hátrányos térség, 5000 fő 
feletti nagyközség voltunk, nem gyűjtő útról van szó, nincs 
kisebbség stb. – ez mind-mind kizáró ok volt, nagyon sok 
másik mellett  az eddigi átláthatatlan pályázati rendszerben–. 
Ennek ellenére következetesen pályáztunk, megteremtettük 
a pályázati feltételeket. (Természetesen ez mind súlyos 
milliókba került!)

Így készült el a Dózsa György és a Zrínyi út. De 
pályázatainkat legtöbb esetben – általában forráshiányra 
való hivatkozással – elutasításra kerültek. (pl. Árpád-Tánics-
Jókai-Kinizsi 2007-ben, Deák-Vasvári 2009-ben, Jókai-
Toldi-Kinizsi 2009-ben)

Már említettem, több esetben osztottam meg az útépítéssel 

kapcsolatos gondolataimat Önökkel, a nyilvánossággal. 
Engedjék meg, hogy a legutóbbi Rákóczi lapban megjelent 
velem készült interjúból idézzek: 

Tudom nem magyarázatot, útépítést várnak. Én is sajnálom, 
hogy a „miért nem épültet kell magyarázni”, ahelyett, 
hogy az elkészülteknek örülnénk. Tiszta a lelkiismeretem, 
én erőmhöz, teljesítőképességemhez és lehetőségeimhez 
viszonyítottan mindent megtettem a „legyenért”! Nem 
rajtam, rajtunk múlott! Ez a tényszerű és visszaellenőrizhető 
tájékoztatásból kitűnik. Meggyőződésem, hogy egy, a 
tényeken nyugvó tájékoztatás, valamint tényeket figyelembe 
vevő jövőkép, bizakodással és reménnyel tölthet el – e 
tekintetben is – mindnyájunkat!
- Megítélésed szerint hagytatok ki lehetőséget, illetve volt-e 
korábban lehetőség a belterületi utak rendbetételére? 

Meggyőződéssel vallom: mi nem hagytunk ki lehetőséget 
az útépítésben! 

A múltra vonatkozó kérdésben már nem vagyok 
ilyen biztos.

Kérem, gondolják végig: az „átkosban” az ügyes helyi 
vezetők – elsősorban gazdasági (tsz) vezetők –, „össze tudtak 
volna vadászni” útépítésre pénzt. Nem tették. A rendszerváltást 
követően, amikor még valódi önkormányzatiság volt – mert 
forrás is volt mögötte, – nem született döntés útépítésről, 
illetve ha igen, csak kampányszerűen. 

Az igazi nagy lehetőség – amit elszalasztott a település – 
az ezredfordulón volt, amikor a szennyvíz-csatorna rendszer 
épült. Ez az egy milliárd 870 millió forintos beruházás 
(figyelem 1999-es árakon!) az utak helyreállítása címén 
elbírta volna, sőt – szerintem – feltétele kellett volna hogy 
legyen a nagyon jó minőségű útfelújításnak. És hogy ez 
így van, mi sem bizonyítja jobban, mint az, amikor 2002-
ben frissen megválasztott polgármesterként bemutatkozó 
látogatáson a VCSM akkori vezetőjétől megkérdeztem: 
miért nem csináltátok meg az utakat? Számomra is meglepő 
módon: „nem kérték!” volt a válasz. Ehhez nem kell 
kommentár! (Egyébként a beruházás pénzügyi adataiból a 
mintegy 600 millió forintos útépítés, illetve „helyreállítás” 
költsége kiszámítható!)

2002-től folyamatosan figyelünk a pályázatokra és 
valamennyi utunkra elkészítettük – mint már mondtam, 
milliókért – az engedélyes terveket. Minden létező szakmai, 
európai uniós pályázati előkészítő, különböző nevek 
alatt futó országfejlesztő fórumon elmondtam, kértem, 
követeltem, hogy legyen keret útépítésre. Személyesen – 
itt tartózkodásakor – a miniszterelnököt is erre kértem. Azt 
gondolom, megtettem amit meg lehetett!
- Hallani, a településen nem történt semmi az elmúlt idő-
szakban. Mi erről a véleményed?

Az elmúlt két és fél-három év – az egész világon, nem csak 
nálunk – nem a fejlődésről, hanem a válságról, a gazdasági 
visszaesésről szólt. Egy olyan település mint Rákóczifalva, aki 
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teljesen rá van utalva a központi költségvetés „jóindulatára”, 
ezt még hatványozottabban érzi. A tét nem a fejlődés, 
hanem a talpon maradás és a nagyobb színvonalromlás 
nélküli szakmai tevékenység ellátása. Az, hogy ez eddig 
így megvalósult, köszönhető az intézményeinkben, a 
hivatalokban dolgozó – most már alig 100 fő – kollégánknak. 
Akik a kieső munkaerők, a csökkenő jövedelmek mellett is 
tisztességgel végezték munkájukat! 

Az, hogy mit végeztünk, az augusztus 31-i testületi ülésre 
készített „Rákóczifalva Város Képviselő-testülete, valamint 
Polgármesteri Hivatala által 2006-2010 között végzett 
beszámoló” tényszerűen tartalmazza. Íme egy részlet: (A 
teljes anyag a honlapunkon: www.rakoczifalva.hu a testületi 
munka site-n megtalálható!)

1. Pályázatból illetve önerőből megvalósult, folyamatban 
lévő fejlesztések:

• Várossá nyilvánítási pályázat benyújtása és a városi cím 
elnyerése,

• Polgármesteri Hivatal akadálymentesítése,
• Egészségház akadálymentesítése,
• Kerékpárút kül- és belterületi szakasz kivitelezése, 
• Tisza-parti beruházások:

- Révlejáró üzembehelyezési eljárás bonyolítása,
- Kishajó kikötő, úszómű kivitelezése,
- Szabad strand kiépítése, engedélyeztetések.

• 442-es út-Révlejáró között útkialakítás tervezési munkái,
• Gyalogátkelőhely tervezés a Nádas kocsmánál, 
• Sebességjelző tábla kihelyezése Szolnok felőli és a 

Rákócziújfalu felőli területeken,
• Jókai út I.-II. ütem ivóvíz-hálózat rekonstrukciója,
• Rákóczi út útfelújítása pályázat,
• Közép-Tisza Turizmusfejlesztési Marketingterv elkészítése,
• Utak kátyúzási munkáinak bonyolítása,
• COOP épületben fogorvosi- és szakorvosi rendelő kialakítása,
• Tanösvény kialakítása,
• Salakos teniszpálya megépítése,
• Tekepálya kivitelezési munkáinak megkezdése,
• Makkos-erdő telepítése a futballpálya melletti területen,
• Közösségi Ház elektromos rendszerének fejlesztése,
• Közösségi Ház tetőtér beépítése, mosdók kialakítása a 

tetőtérben és a földszinten, nagyterem leválasztása,
• Településrendezési koncepció elfogadása, településrendezési 
terv folyamatos egyeztetése, bonyolítása,

• IBO- Iskola- Szolgáltató ház előtti parkoló kialakítás 
tervezés,

• Nyitott és zárt rendszerű csapadékvíz elvezető rendszer 
tervezése, engedélyeztetés bonyolítása,

• Rákóczi út – Kossuth út gyalogátkelő helyek tervezése,
• Parlagfű-mentesítési pályázat beadása, bonyolítása, 
elszámolása,

• 022/6 -022/12 hrsz. ingatlanok megvásárlása, 
telekegyesítése,

• Petőfi tanyán ingatlan vásárlás,
• Rocsa tanya megvásárlása, szürkemarha betelepítése,
• Általános iskola bővítés, emeleti rajzterem kialakítás, 
ebédlő kialakítás a régi szárnyban,

• Általános iskola komplex akadálymentesítése,
• Szervezetfejlesztési pályázat,
• Alkotótábor kialakítás a Rocsa-tanyán, 
• Virágoskert óvoda tetőcseréje, belső átalakítási munkák, 

Rákóczi út 61. sz. alatti épület átalakítása óvodai 
csoportok létrehozásához,

• Óvoda bővítéséhez szomszédos ingatlan megvásárlása,
• Bölcsőde épületében családsegítő szolgálat részére 

helyiségek leválasztása,
• IBO új épületrészének használatbevétele és garanciális 
javításainak elvégeztetése,

• Alkotóházban átalakítási munkálatok szálláshely 
kialakításához,

• Macimúzeum belső átalakítási munkái, a „Jászkun 
kapitányok nyomában” pályázat keretében az 
épület akadálymentessé tétele,

• Dencs Antal Sporttelepen sportöltözők kialakítása, az 
emeleti részen apartman lakások építése,

• Temetőben a ravatalozó kivitelezése, vízvezeték gerinc 
rekonstrukciója,

• a település csapadékvíz elvezető rendszerének tervezése, 
kiviteli tervek elkészíttetése, engedélyeztetés,

• Toldi út Hunyadi és Kossuth út közötti szakaszán szennyvíz 
gerincvezeték cseréje,

• Az elektromos kis- és nagyfeszültségű légvezeték 
hálózat rekonstrukciója,

• Bartók B. út 36. megvásárlása, az épület felújítása, 
telekmegosztás, az ingatlan eladása,

• SOLAR energiapark kivitelezéséhez tárgyalások 
folytatása,

• Településközpont biohőellátásának tervezése,
• Szeméttelep rekultivációjának elindítása, 
• Kerékpárút Rákóczifalva-Martfű közötti szakaszának 

kivitelezésének kezdetei, közbeszerzés megindítása 
Martfű gesztorságával,

• KMB iroda kialakítása az Egészségház épületében,
• Polgárőrség számára  a volt KMB iroda átadása,
• Rákóczi Üzletház épületében szakorvosi-rendelő, 

fogorvosi-rendelő és önkormányzati lakás kialakítása,
• Egészségház épületében Leader irodahelység kialakítása,
• Integrált Városfejlesztési Stratégia készíttetése,
•  Virágoskert Óvoda épületének bővítése terveztetés,
2. Pályázatra benyújtott, de elutasított illetve meg nem 

valósult fejlesztések
• Szabadság tér zöldfelület növelése pályázat,
• Ökoturisztikai látogatóközpont tervezése, pályázat,
• Új településközpont kialakítása Árpád-Táncsics-Jókai-
Kinizsi pályázat,

• Belterületi utak fejlesztése Deák-Vasvári pályázat,
• Belterületi utak fejlesztése Jókai-Toldi-Táncsics pályázat.
A felsorolás nem tartalmazza a rendezvényeinket, a 

helyi civilszervezetekkel való együttműködésből adódó 
– településünk közérzetét alapvetően meghatározó – 
együttműködésünket és számtalan más egyéb kisebb-
nagyobb javítást, folyamatos karbantartást, kommunális és 
közüzemi szolgáltatást.                                               pbm
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                                                                                                                      Testületi ülés

                                                                                                                          TISZ hírei

                                                               Szociális ellátások július-augusztus hónapban

Rákóczifalva Város Önkormányzati Képviselő-testülete 
2010. augusztus 5-én megtartott soron kívüli nyílt testületi 
ülésének főbb napirendi pontjai:

1. A képviselő-testület 56/2010. (VIII. 05.) határozatával a 
Helyi Választási Bizottság tagjai megválasztásra kerültek.

2. A képviselő-testületet Tóth Lajos polgármester úr 
tájékoztatta a 7. óvodai csoport beindítása ügyének állásáról, 
mely szerint a csoport szeptember 1-jével indulhat, a 
tájékoztatót a testület elfogadta.

Rákóczifalva Város Önkormányzati Képviselő-
testülete 2010. augusztus 31-én megtartott testületi-ülés 
előterjesztései:

1. Önkormányzati összlétszámról
2. Költségvetésről, annak megvalósulásáról és 

módosításáról
3. Ingatlanok előtti zöldterületen található növényzet 

ápolásáról és gondozásáról

Az iskolában a TISZ befejezte a nyári karbantartási 
munkálatokat, melynek keretében elvégezte a tisztasági 
festést és az épület homlokzatának javítását, valamint két 
tanteremben a burkolat cseréjét.

4. Bursa Hungarica ösztöndíj 2010
5. Polgárőrök és körzeti megbízottak költségtámogatásáról
6. Néptánc tanszak térítési díjairól és maximális 

csoportlétszámról
7. ÁMK Alapító okiratának, illetve Szervezeti és Működési 

Szabályzatának módosítása
8. Városi könyvtár küldetésnyilatkozatának elfogadása
9. Virágoskert Óvoda csoportlétszám túllépésének 

engedélyezése és nevelési program módosítása
10. Beszámoló az Önkormányzat és Polgármesteri Hivatal 

által végzett tevékenységről 2010. évre vonatkozóan
11. Beszámoló a TISZ éves tevékenységéről
12. Beszámoló a Falugondnokság Kft. tevékenységéről
13. Beszámoló Tiszapart KKn Kft. tevékenységéről
14. Tájékoztató Döme nap költségvetéséről
15. Tájékoztató a képviselő-testület lejárt határidejű 

határozatainak végrehajtásáról 

Jelenleg a Rákóczi út 61. szám alatti óvoda épületének 
átalakítása folyik annak érdekében, hogy az induló plusz 
csoport működése biztosítva legyen. 

Kara István  intézményvezető

Július és augusztus hónapban 3 alkalommal ülésezett a 
Szociális Bizottság, nyílt és zárt ülés keretében. 

A támogatások odaítélése mellett megtárgyalták a bizottság 
hatáskörébe is tartozó képviselőtestületi előterjesztéseket.

Átmeneti segélyt 26 fő részére (átlag 5000 forintot), 
rendkívüli gyermekvédelmi támogatást 32 család részére 
(gyerekenként 7 400 forintot), normatív lakásfenntartási 
támogatást 26 háztartás részére (családonként átlag 6000 
forintot) állapított meg.

Jegyzői hatáskörben döntöttek még 65 család rendszeres 
gyermekvédelmi támogatásáról, 31 fő rendelkezésre állás 
támogatásáról, fejenként 28 500 forint összegben, valamint 14 

fő rendelkezésre állási támogatásának megszüntetéséről. 9 fő 
részére alanyi jogon, 11 fő részére normatív alapon, még 4 fő 
részére méltányossági alapon ítéltek meg közgyógyellátást, 
valamint 1 esetben került elutasításra a közgyógyellátási 
kérelem. Ápolási díj 2 fő részére került megállapításra, két 
esetben pedig megszüntetésre.

A budapesti Láncszem Alapítvány jóvoltából újabb 
nagyobb mennyiségű ruhaadomány érkezett településünkre, 
melynek kiosztásában a Szolnoki Kistérség Többcélú 
Társulás Gyermekjóléti és Szociális Szolgáltató Központ 
munkatársai segítettek. Ezúton is köszönjük munkájukat.
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   Adománygyűjtés árvízkárosultaknak

   Önkormányzati választás

Az elmúlt hetekben szinte minden médiahír az 
árvízről, az árvíz okozta hatalmas károkról számolt be, 
mely hatalmas természeti és anyagi károkat okozott. Sok 
család szinte mindenét elveszítette. 

A károkat, veszteségeket látva a Rászorulókat Támogató 
Egyesület helyi szervezetének kezdeményezésére, az 
Önkormányzattal együttműködve 2010. július elején 
szórólapok és plakátok formájában adománygyűjtést 
hirdetett. Kérték a város lakosságát, hogy adományaikkal 
támogassák kezdeményezésüket az árvíz károsultjainak 
megsegítésére.

A város polgárai „egy emberként” mozdultak meg, 
hogy segítő kezet nyújtsanak! Az adományok napról 
napra gyűltek. Nagymennyiségben érkeztek ruhaneműk, 
bútorok, műszaki cikkek, berendezések, hűtők, 
mosógépek, tisztítószerek, takarók, gyermekjátékok. 

A gyűjtésre több mint 200 adományozó ajánlotta fel 
adományát, és közel 50 ember dolgozott azon, hogy 
mind a gyűjtés, mind a szállítás zökkenőmentesen 
történjen. 

 A TISZ és a Falugondnokság munkatársai, a civil 
szervezetek és intézmények, illetve RÁTE önkéntesei 
időt, energiát és önmagukat sem kímélve dolgoztak, 
hogy az adományok begyűjtését, elhelyezését segítsék.

A felajánlások és a sok munka eredményeképpen 
2010. július 22-én útnak indult egy adományokkal 
megrakott kamion, illetve két kisteherautó az árvíz 
sújtotta Sárospatakra, illetve Sátoraljaújhelyre, ahol 
örömmel fogadták az adományokat. 

Tóth Lajos polgármester és Páldi Ernőné a RÁTE hely 
szervezetének elnöke őszinte tisztelettel köszönték meg 
az adományokat és a segítséget, amivel az adományozók 

és az önkéntesek 
hozzájárultak a gyűjtés 
sikerességéhez! 

Az adományok 
elszállítása és 
átadása során készült 
fotókat hamarosan 
m e g t a l á l j á k 
R á k ó c z i f a l v a 
városának honlapján: 
www.rakoczifalva.hu. 

Mint ismeretes, a Magyar Köztársaság elnöke 2010. 
október 3. napjára kitűzte a helyi önkormányzati képviselők 
és polgármesterek általános 2010. évi választását. Ezen a 
napon a választópolgárok polgármestert, önkormányzati 
képviselőket, illetve a megyei közgyűlés tagjait választják 
meg; a szavazás 6.00 órától 19.00 óráig tart. Szavazni 
személyesen lehet. A választópolgárnak igazolnia kell a 
személyazonosságát és a lakcímét érvényes igazolvánnyal, 
igazolványokkal.

A helyi önkormányzati képviselők és polgármesterek 
választásáról szóló 2010. évi L. törvény alapján Rákóczifalván 
a polgármester és 8 fő képviselő választható meg. A 
település polgármestere az lesz, aki a jelöltek közül a legtöbb 
érvényes szavazatot kapja, érvényesen csak egy jelöltre lehet 
szavazni.

A képviselőket a választópolgárok egyfordulós választáson, 
egyéni listás (régi nevén kislistás) választási rendszerben, 
közvetlenül választják. Az a 8 jelölt lesz képviselő, aki a 
legtöbb érvényes szavazatot kapja. 

Rákóczifalván a választópolgárok száma 4615 fő, így a 
polgármesterjelölt állításához szükséges érvényes ajánlások 
száma 139 db ajánlószelvény, képviselőjelölt állításához 
szükséges ajánlások száma 47 db ajánlószelvény.

Az ajánlószelvények leadási határideje 2010. szeptember 
03. 16.00 óra.

A jelöltek nyilvántartásba vételüket a Helyi Választási 
Bizottságtól kérhetik. A Bizottság a nyilvántartásba vételről 
2 napon belül dönt. Kifogást szintén a Helyi Választási 
Bizottsághoz lehet benyújtani a választásra irányadó 
jogszabály, illetőleg a választás és a választási eljárás 
alapelveinek megsértésére, jogszabálysértésre hivatkozással. 
Kifogást bárki benyújthat, úgy hogy az legkésőbb a 
sérelmezett jogszabálysértés elkövetésétől számított 2 napon 
belül megérkezzen.

Az a választópolgár, aki 2010. június 16-ig bejelentett 
tartózkodási helyet létesített Rákóczifalván, igazolással a 
bejelentett tartózkodási helyén, az igazoláson megjelölt 
szavazókörben szavazhat. Igazolást a bejelentett állandó 
lakóhelye szerinti választási irodától kell kérni.

A települési önkormányzati választáson szavazhatnak 
továbbá a menekült státuszú állampolgárok, a bevándorolt, 
letelepedett személyek is, akik rendelkeznek bejelentett 
lakóhellyel a településen.

A jelöltek névsorát, illetve a választással kapcsolatos 
bővebb információkat településünk honlapján érhetik el.
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

                                                                                                           Válaszol az illetékes
Mindenféle mendemonda foglalkoztatja az embereket 

választás előtt. Sokszor lehet olyat hallani, ami nem fedi a 
valóságot. 

Gondoltam, az illetékeseket kérdezem az érintett 
dolgokban, hogy mindenki tisztán lásson.

- Milyen a munkanélküliségi helyzet Rákóczifalván? 
Milyen megoldásokat terveztek a munkanélküliség 
csökkentésére?

Napjaink egyik legégetőbb problémája a tartós 
munkanélküliség. 

A gazdasági világválság hatására emelkedett/emelkedik 
a regisztrált munkanélküliek aránya a településen. Amíg 
ez a szám 2006. évben 200 fő körül mozgott, addigra ez a 
szám 2009. év végére elérte 270 főt.

Az inaktív személyek és a munkanélküliek magas 
aránya a településen gazdaságilag is nagy terhet ró az 
önkormányzatra.

Városunk lakói leginkább a környező településeken 
találnak munkalehetőséget, mint pl. Szolnok, Martfű, 
ahol az ipar „nagyjai” megtelepülnek. 

Az elmúlt évek során számtalan nagyvállalkozást, 
„multit” kerestünk meg azzal a céllal, hogy településünket 
figyelmükbe ajánljuk az együttműködés reményében, 
hiszen idetelepülésük munkahelyeket és bevételi forrást 
is jelentene városunknak. Sajnálatos módon településünk 
és vonzáskörzete nem túl nagy üzleti lehetőség 
számukra, jellegzetesen nagyvárosokba települnek, ahol 
biztosabb bevételi forrást, illetve megfelelően kiépített 
infrastruktúrát találnak a szolgáltatásaik, termékeik 
értékesítéséhez. Jellemzően igényként merül fel részükről 
a helyben elérhető vasúti vagy közúti szállítást biztosító 
infrastruktúra, amelyek településünknek sajnos nem áll 
rendelkezésére.

A munkahelyek teremtésére másik lehetőség saját 
beruházások, fejlesztések megvalósítása. Benyújtott 
pályázatainkkal olyan lehetőségek megteremtése is 
célunk, melyekkel a megvalósítása egyben munkahelyek 
teremtését is jelentené. Gondolok itt a turisztikai 
fejlesztésekre, energiapark kialakítására… Egyenlőre ezen 
beruházások még tervezési, pályázati szinten tartanak. 

A közfoglalkoztatás egyik célja, hogy a munkára 
képes, tartósan munkanélküli személyek a korábbiaknál 
fokozottabb mértékben vegyenek részt valamely 
közfoglalkoztatási formában, annak érdekében, hogy 
rendszeres munkajövedelemhez jussanak, munkaerő-
piaci pozíciójuk javuljon.

Munkájuk főként közterületi segédmunkák, a 
közterületeken adódó feladatok ellátása (pl.: közterületek 
takarítása, közkutak és környékének rendbetartása, 
csapadékelvezető árkok karbantartása, fűnyírás, gépi 
és kézi kaszálás, parlagfű irtás sövénynyírás, gallyazás, 
új facsemeték ültetése, utak javítása, kátyúzás, utak, 
kerékpárutak karbantartása, padkázás, télen hó és 
síkosság-mentesítés, temető rendben tartásában való 

közreműködés, szeméttelep őrzése, stb.) Emellett szerepet 
kap a Polgármesteri Hivatalban és az önkormányzati 
intézményekben végzett munka, mely adminisztrációs és 
takarítói feladatokat jelent.

Jelen pillanatban 42 főt foglalkoztatunk közcélú 
foglalkoztatás keretében. Természetesen folyamatosan 
keressük a lehetőséget arra, hogy ezt a létszámot növelni 
tudjuk.

Tóth Lajos polgármester, Mikó Bernadette 
humánpolitikai ügyintéző

- A hivatal rendelkezésére álló státuszokat helyi 
munkavállalók töltik be?

Erre a kérdésre nem adhatok választ, hiszen jogsértést 
követnék el. 

Az esélyegyenlőségi törvény tiltja is, hogy 
megkülönböztetést tegyünk bizonyos szempontok 
alapján (nem, kor, politikai nézet, faji hovatartozás stb.) 
munkavállalóink között. Ezen adatok nem publikusak, 
törvény általi védettséget élveznek, nem adhatók ki a hivatal 
részéről, illetve az ezekkel való visszaélést, nem megfelelő 
adatkezelést a törvény bünteti.

Kollégáinkat tudása, szakértelme, hozzáértése alapján 
választjuk ki, nem pedig lakóhely alapján.

Mikó Bernadette humánpolitikai ügyintéző

- A helyi vállalkozásokat hogyan tudjátok segíteni 
megbízásokkal?

A városunkban felmerülő munkálatokat elsősorban a 
Falugondnokság Kft. és TISZ végzi el. Természetesen 
döntéseink során figyelemmel vagyunk arra, hogy a helyi 
vállalkozásokat segítsük megbízásokkal. Vannak azonban 
olyan munkálatok, melyekhez nem áll rendelkezésre a 
településen megfelelő – jogszabályokban meghatározott 
szakképzettséggel, engedéllyel rendelkező – kivitelező, aki 
az adott munkát elvégezhetné. Ilyen esetekben kénytelenek 
vagyunk nem helyi vállalkozások szolgáltatásait igénybe venni.

(A Falugondnokság Kommunális és Szolgáltató Kft., illetve 
Település- és Intézményellátó Szolgálat éves tevékenységéről 
is készül beszámoló, mely elérhető honlapunkon.) 

Tóth Lajos polgármester

- Munkaidejében meglehetősen sok időt tölt a hivatalon 
kívül. Jól gondolom, hogy a fejlesztések, beruházások 
meglehetősen komoly szervezést igényelnek? 

Igen, ahhoz, hogy a rendezvényekhez, beruházásokhoz, 
fejlesztésekhez támogatókat, befektetőket találjunk, 
kapcsolatokat kell építeni, személyes találkozók, egyeztetések 
szükségesek. Éppen ennek okán nem töltöm a teljes 
munkaidőmet a hivatalban, hiszen egy íróasztal mögül nem 
lehet mindent elintézni, még a mai modern világban sem. 
A másik fontos szempont, hogy a kapcsolatépítések során 
visszük a város értékeinek hírét. A kapcsolati tőke hosszú 
távon kamatoztatható, a település jövőjének kulcsa.

Tóth Lajos polgármester
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- Mi a jelentősége a Macimúzeumnak? Milyen szerepet 

tölt be?
A Macimúzeum egyedülálló gyűjtemény. Az elmúlt 

4 évben 45 országból érkezetek vendégek a múzeumba, 
a látogatók száma már 21.000 fölött van. A macihad 
folyamatosan járja az országot, világot, ezzel is öregbítve 
településünk hírnevét. 2009-ben 20, 2010-ben 15 
alkalommal mutatkoztak be vidéki helyszínen.

A Dörmi Bábszínház népszerűsége is egyre nagyobb, az 
idei nyáron a napközis táborokban rendszeresen tartottak 
előadásokat, illetve felléptek több nyári fesztiválon is. 

Érdemeiket már több televízió is közvetítette a nyilvánosság 
felé, mint például az RTL Klub, MTV1, TV2, ATV, Duna TV. 
stb., illetve az írott sajtó is folyamatosan hírt ad tevékenységéről 
(pl.: Új Néplap, Népszabadság, Lakáskultúra, Nők Lapja, 
Praktika Magazin, Blikk, Pesti Est stb.).

Szeptember hónapban Budapesten a Vajdahunyad 
várában, illetve Pécsen, Európa kulturális fővárosában is 
megismerhetik a látogatók a híres rákóczifalvi mackókat. 

Ide érkező híres látogatókból sincs hiány, a világ 
legkülönbözőbb pontjáról érkeztek látogatók: Spanyolország, 
Ausztrália, India, Kanada, Kuvait, Hollandia…

Augusztus 27-től a Savoya parkban, Szeptember 3-tól 
Csehországban vendégeskednek a mackók. 

Mindezek alátámasztják azt, hogy a Macimúzeumra 
méltán lehetünk büszkék. Kiemelkedő értéket képviselnek, 
városunk hírét a világ minden pontján megismerhetik a 
macik által.  

Jelenleg a Macimúzeum a legvonzóbb turisztikai értékünk. 
Csak a macik kedvéért készek a látogatók akár az ország 
legtávolabbi pontjáról is ideutazni. Erre épülhetnek rá a 
vendéglátóhelyek (étterem, cukrászda), a szálláslehetőségek, 
a fogatoltatás-sétakocsikázás, kalandozás a tanösvényen, és 
sok minden más.                                        Retter Erzsébet

- A városunkban élő fiatalok számára milyen szórakozási, 
kikapcsolódási lehetőségeket biztosítanak?

A város az intézményein keresztül biztosítja a lakosságnak 
a szabadidő tartalmas eltöltését. A Varsány Közösségi 
Házban rendszeresen vannak zenés rendezvények, koncertek, 
irodalmi estek, melyek a legkülönbözőbb korosztályoknak 
szólnak. Napközben csocsózni, pingpongozni járnak be a 
fiatalok, de rendszeresek a civil szervezetek foglakozásai is.

Sportolásra is van lehetőség, városunkban van labdarúgó, 
kézilabda, vívó szakosztály, de találnak maguknak egyesületet 
a lovas, vagy éppen a kutyás sport szerelmesei is. Évente 
több alkalommal lovasversenyek, kutyás versenyek, túrák, 
futóversenyek kerülnek megrendezésre.

A civil szervezetek is kiveszik részüket a társadalmi 
életből, több rendezvényt (pl.: szüreti bál, Arató falatok, 
borverseny, hagyományőrző disznótor stb.) szerveznek és 
bonyolítanak le. 

A fiatalok kedvelt szórakozási formája a diszkó, 
azonban településünkön ilyen jelenleg nem üzemel. A 
helyi kocsmák pénteki és szombati napokon szerveznek 
különböző rendezvényeket, melyekről meglehetősen eltérő 

visszajelzések érkeznek hivatalunkhoz. Ezen jelzések 
kivizsgálása folyamatban van, s amennyiben szükséges, 
hatóságilag fogunk fellépni a törvény adta lehetőségeink 
keretében. 

Mondi Viktor, Lethenyei Boglárka
Kérdéseket feltette: Jobbágyné Incze Erzsébet

”MOZDULJFALVA” SPORTNAP
2010.09.18-án, szombaton, negyedik alkalommal kerül 
megrendezésre a ”Mozduljfalva” sportnap. Az előző 
évhez hasonlóan ismét két helyszínen mozoghatnak a 
sportolni vágyók. A városi sportcsarnokba asztalitenisz 
és bocsa játék várja az érdeklődőket, a Dencs Antal 
sporttelepen 1-2-6km futóverseny, kispályás foci, lovas-
verseny kerül megrendezésre. Sportágbemutatók, sportág 
kiválasztók színesítik a programot. Minden sportolni 
vágyót várunk sok szertettel.
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Az” így írunk mi” c. cikksorozat folytatásaként Ulviczki 
György szerkesztőségi taggal beszélgetek a Macimúzeum 
irodájában. A képzeletbeli labdát neki dobom tovább.

- Kedves Gyuri! Mióta élsz Rákóczifalván?
26 évvel  ezelőtt költöztem Rákóczifalvára, azóta 

folyamatosan itt élek. Két gyermekem született, a fiam 25 
éves, a lányom 19. Mindketten kirepültek már otthonról.
- Hol töltötted  a gyermekkorodat?

Gyerekkoromat Szolnokon, és Kőtelken  a nagyszülőknél 
töltöttem. Általános iskolába is Szolnokon jártam, majd a 
Pálfy János Műszaki Szakközépiskolában érettségiztem.

Már apró gyerekként tudatosult bennem az állatok 
iránti rendkívül szoros kötődés, mely azóta is végigkíséri 
életemet.

Sajnos, a pályaválasztásban hibát követtem el, mert nem 
ezen a vonalon tanultam tovább. Érettségi után géplakatosként 
„tengettem” életemet. 18 évig kényszerűségből a szakmámban 
dolgoztam.

Állatszeretetemet a szabadidőmben tudtam kiteljesíteni. 
Jártam horgászni, kirándulni, sétáltam a természetben. Ezzel 
szívesen töltöm ma is a szabadidőmet.

A munka mellett elkezdtem otthon gyűjteni a különböző 
állatokat. Néhány év alatt igen komoly kisállat-tenyészetet 
sikerült létrehozni. Mindenféle kisemlős, madár hüllő volt a 
tenyészetemben.

a szaporulat eladása jelentős kereset-kiegészítést jelentett 
a családnak. Aztán az élet úgy hozta, hogy különböző okok 
miatt meg kellett válnom az állatoktól.
- Úgy tudom, régebben szakkört is tartottál a gyerekeknek. 
Mesélj erről!

A kényszerű munkavégzés mellett szombatonként 
„állatbarát” szakkört tartottam érdeklődő gyerekeknek 
a Faluházban. Térítési díj nélkül minden alkalommal 
bemutattam a gyerekeknek néhány állatot és igyekeztem 
nekik megtanítani a  helyes tartási, tenyésztési tudnivalókat. 
Gyakran vetélkedőt is szerveztem nekik ismereteik 
bővítésére. 
- Most is foglalkozol gyerekekkel?

Igen, már 6 éve minden nyáron természetvédő tábort 
vezetek a vakációzó gyerekeknek. Büszkén mondhatom, nagy 
sikerrel. A múzeumban is gyakran önnek gyerekcsoportok, 
velük is szívesen foglalkozom.
- Hogy kerültél kapcsolatba a Rákóczi Lappal?

 A Faluház akkori vezetőjétől Kopasz Károlynétól kaptam 
felkérést, hogy írjak a szakkörről a Tárogatóba, mely a 
Rákóczi Lap elődje volt.
- Ekkor kezdtél el írni?

Igen. Ez után éreztem belső késztetést arra, hogy írjak 
állatokkal, természettel kapcsolatos történeteket. Azóta 
írok- változó kedvvel - az újságba. Szeretném kiadatni az 
írásaimat, egy kis könyvben. Munkáim megjelentek már más 

„Ha minden ember azt a munkát végez-
hetné, amire született, amiből tehetséges, 
mindenki többre lenne képes és többre 

vihetné az életben.”
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folyóiratban is. Fontosnak tartom megemlíteni, hogy 
történeteim főszereplői mindig az állatok, az ember 
csak mellékszereplő.
- Van írói példaképed?

Igen, szeretem Fekete István műveit. Őt tekintem 
írói példaképemnek.
- Hol dolgozol jelenleg?

Mostanában kiélhetem állatszeretetemet, mert 
munkahelyemen, a Macimúzeumban egyre több 
egzotikus állat tarkítja a kínálatot. Ezeket az állatokat 
én gondozom.
- Mivel foglalkozol ezen kívül a munkahelyeden?

A múzeumban minden munkafolyamatot el kell 
végezni, de a legfontosabb a tárlatvezetés. Minden 
látogatónak-legyen az csoportos vagy egyéni- 
ugyanúgy részletes tárlatvezetést tartunk, persze 
igény szerint a múzeum látnivalóiról.

Ezenkívül aktív résztvevője vagyok a Dörmi 
Bábszínháznak. Az előadott mesejátékokat mi 
magunk írjuk és játszuk el, a bábfigurákat pedig 
Urbánné Kelemen Rózsa és Balázs Antal készítik. 
Tevékenységünk iránt igen nagy az érdeklődés, már 
több alkalommal mutattuk be az előadást a környező 
településeken.
- Mivel töltöd el a szabadidőd?

Kevés szabadidőmben kint vagyok a természetben, 
a szabad levegőn. Szeretek kertészkedni, hallgatom  a 
madarak énekét, a tücsök  ciripelést. 
- Tagja vagy valamelyik civilszervezetnek?

Igen, alapító tagja vagyok a „Madárbarát és 
természetvédő” körnek.
- Elégedett ember vagy?

Nem, mert pályatévesztett vagyok. Valamikor nem 
azt tanultam, amit szívem szerint kellett volna.

Ezért azt tanácsolom minden szülőnek, hogy nagyon 
figyelje gyermeke érdeklődési körét és szigorúan abba 
az irányba terelgesse őket a továbbtanulás útján, mert 
ez egész életükre kihat.

Ha minden ember azt a munkát végezhetné, amire 
született, amiből tehetséges, mindenki többre lenne 
képes és többre vihetné az életben.

Köszönöm szépen a beszélgetést!
 Hőnyiné Nagy Erzsébet
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Azt hiszem, őt kevesen nem ismerik 
Rákóczifalván… Szinte minden 
rendezvényen ott van, különleges 
hangulatot teremtve. Hosszú, 
őszes hajával, örökké vidám, élénk 
tekintetével, magas, karcsú, - régen így 
mondtuk volna: daliás – termetével, 
kuruc öltözékében, jellegzetes, erős 
hangjával mintha tényleg az 1700-
as évekből lépett volna elő. Lassan 
országos ismertségre tesz szert a mi 
kisbírónk. Augusztus 14-én, a város 
napján Rákóczifalva díszpolgári 
címét vette át. Megpróbáltam a röpke 
négyórás beszélgetésünket és imígyen 
a komolyságra nehezen kényszeríthető, 
energiabomba Novák Gyulát, immár 
Rákóczifalva díszpolgárát, de 
mindenekelőtt öt gyermek édesapját és 
három unoka nagypapáját egy interjú 
keretei közé beszorítani.  

- Először is a gyökerekről 
kérdeznélek. Ugye a családotok rákóczifalvi?

- Nem, én „szolnoki Várkonyi téri úri paraszt” voltam, 
az asszony után jöttem ide. 1977-ben ismerkedtünk meg a 
Tejiparnál, és ’78 februárjában házasodtunk össze díszmagyar 
öltözékben. Pont előtte láttuk Csokonai Dorottyáját, és nagyon 
megtetszettek a ruhák. Szintén akkoriban vetítették a Fekete 
várost, így az én mentém a Bessenyei Ferenc jelmeze alapján 
készült. Az esküvő után költöztünk ide Rákóczifalvára, akkor 
még egy kis parasztház volt a mostani helyén.

- Honnan a hagyománytisztelet, a régi ruhák iránti 
érdeklődés?

- A feleségem családjából. Magdi Rákócziújfaluban 
született, és az ő szülei ragaszkodtak a hagyományos magyar 
ruhákhoz. Gyerekkorukban sokat jártak szüreti bálba, ahol 
mindig az akkor már jelmeznek számító népviseletet hordták. 
A ruhák iránti érdeklődésünk tovább erősödött, amikor 
1992-ben, - többek között Tímárné Fischer Magdolnával 
együtt - összefogtuk a néptáncosokat. A mi gyerekeink is 
táncoltak, a ruhákat pedig a szülők varrták, varratták. Aztán 
a dolog folytatódott a szüreti felvonulásokkal és a Kuruc 
Hagyományőrző Egyesülettel. Ebből az időszakból nagyon 
szép emlékeket őrzök. Emlékszem, az első „szerepem” 
az volt, hogy egy szemeteskukát eltakarjak…. Miután 
Terenyei Attiláékkal úgy döntöttünk, hogy külön utakon 
folytatjuk a „kuruckodást”, csatlakoztam a Rákóczi Lovasai 
Egyesülethez, ahol 2008 augusztusában Gál Jenő barátomtól 
átvettem a vezetői szerepet. És ha már Rákóczi lovasa 
lettem, meg is tanultam lovagolni. Április óta ülök a lovon, 
Hajnikán, és nagyon jó lovagolni!

- Idén, a város napján Rákóczifalva díszpolgári címet 
adományozott neked, és úgy tudom, ezt a megtisztelő címet 
azért kaptad, mert kisbíróként sokat tettél a városért, azért, 
hogy Rákóczifalvának jó hírét vitted szerte az országban 

és külföldön is. A kisbíró szerepébe 
hogyan bújtál bele, kinek az ötlete 
volt?

Amikor a fellépésekre jártunk, én 
szinte a kezdetektől fogva kiabáltam, 
vivátoztam, így a feleségem egyszer 
azt mondta, hogy mi lenne, ha kisbíró 
lennék? Az alkatom és az orgánumom 
is alkalmas erre a szerepre, és amellett, 
hogy élveztem, nagy sikert is arattam 
és aratok vele.  Rákóczi Fejedelem 
óriási ember volt! Büszkék lehetünk 
a névadónkra, ezért is szoktam 
kiabálni, hogy – Háromszoros vivátot 
a Dicsőséges, Nagyságos, Méltóságos 
II. Rákóczi Fejedelem tiszteletére és 
emlékére! Egész vagyonát feláldozta 
a szabadságharc győzelméért!

- Ámulatba ejtőek a régi korok 
ruhái, mint ahogy a te öltözéked is 
gyönyörű. Mit lehet tudni róla?

Jelenleg két öltözékem van, az 
egyik, amelyet a város napján is viseltem, Erdélyben 
készült, erdélyi zsinórozás van rajta. A másik ruhám, az ékes 
öltözék, amit Bacsó Ernőné, a ruhaipari szakközépiskola 
igazgatóhelyettese varrt nekem, posztóból készült, 
aranysújtásokkal, és rókaprém mente jár hozzá. Azonban 
ezek a ruhák nagyon drágák…

- Ha már az anyagiaknál tartunk, a ruhák, a kellékek, a 
sok utazás nem lehet éppen olcsó mulatság. Hogy győzitek?

Szeretnénk majd pályázni, mert jelenleg a család 
támogatásával tudunk utazni, a ruhákat megvarratni. A 
fiamnak, ifjabb Novák Gyulának a segítsége nélkül önerőből 
nem tudnánk finanszírozni, a lelkesedés ide kevés. A legtöbb 
fellépést ingyen vállaljuk, mert nem tudnak fizetni, ha meg 
tudnak, az éppen csak az útiköltséget fedezi, de nekünk 
nagyon fontos ez a hagyományőrző tevékenység. Belső 
igényünk, hogy megőrizzük a kuruc kor, Rákóczi emlékét 
a jövő nemzedéknek. Sokat utazunk fiatalokkal, akik 
táncolnak, zászlót tartanak, és ez óriási felelősség, mert 
itt nem csak történelmi ismeretekre tesznek szert, de sok 
mindent tanulhatnak a magyarságunkról, és sokszor kényes 
szituációkban is tudniuk kell, hogyan viselkedjenek, mit 
mondjanak, hogyan igazodjanak a külső elvárásokhoz.

- Hol, merre jártál már, mint kisbíró?
Az országos ismertségben nagy szerepet játszott a 2003-

as RTL-es és TV2-s riport, így Magyarországon nagyon 
sok településen doboltam már ki eseményeket, doboltam 
sok híres embernek. Sok helyre rendszeresen visszahívnak-
várnak. Lehetetlen mindent felsorolni, Budapest - Budai 
vár, Vajdahunyadvár – Sziget Fesztivál, Kultúra Lovagok 
Avatása,  Tószeg, Vajdaság, Tiszabecs, Emőd, Borsi, az 
Utazás kiállításokon négy éve ott vagyunk…. csupa jó 
emlékű helyszínek. Most kaptuk a hírt, hogy az Európa 
Kulturális Fővárosa szervezői Pécsett változtattak a 

   Rákóczifalva kisbírója
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programon, hogy ott lehessünk. Ez óriási megtiszteltetés. 
Persze vannak kevésbé kellemes emlékeink is, de ezek 
hozzátartoznak ehhez az életmódhoz, visszatekintve jókat 
nevetünk, ha felelevenítjük őket. Például voltunk a Zsebeházi 
Napokon Tengődön, ahol egy hatalmas, vert falú régi házban 
laktunk, vaságyakon aludtunk teljes menetfelszerelésben. 
Ki kellett nyitni az ablakokat, hogy bejöjjön a kinti 13 fok 
meleg, és éjszaka Waszlawik Gazember László-Ullmann 
Mónika-Petőfi Sándor „húzta a talpalávalót”…

Hat külföldi országban is jártunk már. 2003-ban a berlini 
Népek Fesztiválja volt az egyik legemlékezetesebb, hihetetlen 
érzés volt több mint egy millió ember előtt éltetni Rákóczit, 
a néptáncosokkal közösen. Nemrégiben Romániában, 
Városfenesen voltunk, ahol egy Rákóczi vár maradványait 
őrzik a hegyek, amelyek évszázadok óta nem hallottak 
„vivát Magyarországot”, ezt az ottani magyarok mondták, 
és ez szíven ütött minket. Kiabáltam már németül, japánul, 
lengyelül is, több mint 120 településen az elmúlt években! 
Úgy érzem, hogy Rákóczifalvát kellőképpen dicsőítve 
képviseltük, ugyanis számos rendezvényre visszahívnak több 
éve bennünket. Óriási dolgok ezek egy kis csapat számára!

- Mintha itt mi máshogy élnénk meg a magyarságunkat….
Igen, odakint nagyon szívesen, nagy örömmel, boldogan 

fogadnak minket. Nálunk sokkal kisebb az összetartás, 
és ez nem csak az országra, de Rákóczifalvára is igaz. A 
civil szervezeteknek sokkal jobban össze kellene tartaniuk, 
főleg ezekben a nehéz időkben. Annyi jó és szép dolog van 
itt helyben, de önmagában mit sem ér. Lehet egy program 
bármilyen jól szervezett, ha irigykedünk, ha nem tudjuk az 
örömüket megosztani. Amikor idekerültünk, én mindenkinek 
köszöntem, és ezt eleinte furcsának tartották, de most már 
„megszokták”, és úgy érzem, befogadtak. Sok jó ismerősöm 
van, és az intézményekkel is úgy érzem, megtaláljuk a közös 
hangot. A Macimúzeummal különösen jó kapcsolatban 
vagyunk, az egyik kuruc maci, Tyukodi pajtás mindenhová 
jön velünk, és arra is nagyon büszke vagyok, hogy Gyula 
fiam a múzeumnak is sok mindenben segít.  A Macimúzeum 
egyre népszerűbb és sikeres, jelenleg az egyetlen turisztikai 
látványosság Rákóczifalván, köszönhető Balázs Antalnak, és 
az édesanyjának a néhai Piroska néninek.

- Sokszor hallom, hogy ezt a dinnyét, a hagymát, krumplit, 
narancsot stb. Novák Gyula ajánlotta fel…

Nagyon szívesen adok, ha nemes célról van szó, mert a 
közösségnek adom, és ez nagyobb öröm számunkra, mint 
kapni. Nem véletlenül használom a többes számot, mert a 
családom mindenben támogat, együtt csinálunk mindent. 
A feleségem nem szeret előtérben lenni, de neki ugyanúgy 
a színpadon lett volna a helye a város napján, hiszen az ő 
ötletei, támogatása aranyat ér. Öt gyermekünk, akikre a 
legbüszkébb vagyok az életemben, is ott segít, ahol tud, 
legutóbb a legkisebb lányom vasalta ki az ingemet. Valamint 
külön köszönet a bátyámnak, Novák Jenőnek, aki mindig 
készségesen áll rendelkezésünkre egy-egy fotózás erejéig.

- Elárulod, mik a terveid a közeljövőre? 
A Vitéz kerestetik! nagyon jól sikerült a város napján, 

a gyerekek és a felnőttek is élvezték, és szerintünk önálló 
programként is megállna a helyét, főleg egy nagyobb 

Novák Gyula Díszpolgári köszöntője
Rákóczifalva, 2010. újkenyérhavának 14. napján

Szép kis országunk legifjabb városa
Ünnepet tart, hisz ma van Döme napja,
Ez a nap ezen a helyen ünnepet jelent,
S így most mindenki víg legyen.

De e nagy nap legfőbb ékessége,
Hogy Sógoromat a legnagyobb tisztesség érte,
Ma fogadták Gyulát díszpolgári becsbe,
Így elnyerte szorgalmát a maga gyümölcse.

Sokat fáradozott az itteni lakókért
Gyűjtve hagyományt, macit és sok más jót még.
Vezérzászlósa lett lovas Rákóczi csapatnak,
Kik beste népek közé biz odacsapatnak.

Segítője-szponzora lett a Macimúzeumnak,
Teljes szívvel és (pénztárcával) megtámogatta azt.
Igyekszik mindenkin sokat segíteni,
És ebből a családja sosem marad ki.

Nagy ez a megtisztelés mindenki tudja,
Még nagyobb felelősség annak, aki kapja.
Mindig úgy kell éljen, jó példával járjon.
És ezt folyamatosan, nem csak ezen a nyáron.

Mit kívánjak hát köszöntőm végén,
Csak azt mondhatom, sokáig légy becsben
A városod és családod nagy örömére éppen
Jó erőben, egészségben, munkában, tettrekészen.

Háromszoros Vivátot Novák Gyula tiszteletére!
Vivát! Vivát! Vivát!

Szolnok, 2010. augusztus 14.
Kecskés Zoltán

területen, ahol mindenki addig dobhatná a patkót, vagy 
hajítaná a kelevézt, ameddig csak tudná… A másik nagy 
tervem, hogy a magunk módján újraélesszük az 1706-ban 
létezett Rákóczi  Lovas bandériumot. Ezért is tanultam meg 
54 évesen lovagolni, amely óriási élmény! Egyenlőre Falvai 
Sándorral közösen van egyenruhánk, reméljük, hogy lesz 
még követőnk! A zászló elkészíttetése kétszázezer forintba 
kerülne, ezért úgy döntöttem, hogy majd én megvarrom.  

- És mi lesz a kikapcsolódással, a pihenéssel?
Ha van egy kis időnk, horgászni szoktunk menni, de 

pont pár napja mondta a feleségem, hogy most már nagyon 
szeretné élvezni az itthon kényelmét, foglalkozni a családdal, 
készülődni a karácsonyra…

Akkor nincs más hátra, mint a Rákóczi Lap nevében 
gratulálni a díszpolgári címhez, jó pihenést kívánni, és 
legalább ugyanennyi energiát és erőt a kitűzött célokhoz!

Hegedűs Linda   
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   Természetvédő tábor

   Országismereti tábor  2010.július 05-09.

Július 19-e és 23-a között az érdeklődő rákóczifalvi 
gyerekek lelkes kis csapata vett részt a Természetvédő 
táborban. A tábor célja a nyári szünidő tartalmas eltöltése 
mellett lakóhelyünk és környezete természeti értékeinek 
megismerése, valamint a gyermekek környezettudatos 
magatartásának és szemléletének továbbfejlesztése. Minden 
napra jutott egy-egy kirándulás. Első nap a martfűi Tisza-
part szépségével ismerkedtünk meg és kellemes órákat 
töltöttünk a játszótéren. Kedden  megcsodáltuk a Tiszakürti 
Arborétumban a Bolza család által telepített gyönyörű 
fákat, cserjéket szakavatott biológus, múzeumpedagógus 
vezetésével. Majd hajókirándulást tettünk a Tiszán. A nap 
zárásaként az arborétumban gyűjtött különleges termésekből 
állat figurákat készítettünk. A szerdai napunk „pihenéssel” 
telt. Biciklire kaptunk és lekerekeztünk a tanösvényre. 
Útközben újra felfedeztük lakóhelyünk páratlan növény-és 
állatvilágát. A túra izgalmát csak fokozta, hogy a kerékpárunk 
időnként tengelyig merült a sárban. Az időjárás egész héten 
kegyes volt hozzánk, így a csütörtök a fürdőzés jegyében 
telt el a tiszaföldvári strandon. A pénteki záró programba a 
Macimúzeumban előadott bábelőadás és a helyi kisállatkert 
megtekintése fért bele. A hét gyorsan elrepült, mindnyájan 
élményekkel telve hagytuk el a tábort. A gyerekek és szüleik 
visszajelzése alapján szívesen fogadnák a tábor jövő nyári 
folytatását. Köszönöm kolleganőimnek, Hernek Istvánnénak, 
Csehné Jakab Annának, Kecskés Istvánnénak, Novák 
Erikának is a lelkes munkát!                     

   Haraszti Szilvia  táborvezető

Immár második alkalommal szerveztünk országismereti 
tábort az ÁMK II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és AMI 
keretein belül Császiné Réka segítségével. Nagyon örömmel 
töltött el bennünket az az érzés, hogy nemcsak az iskolánk 
tanulói között, hanem nem helyi gyerekek között is népszerű 
az iskolai táborunk. 

A 23 kisdiák idén két ország (Magyarország és 
Nagy-Britannia) történelmét, földrajzát, szokásait és 
konyhaművészetét ismerhette meg kicsit közelebbről. Az 
első napon az országokat bemutató előadások után egész 
napos kézműveskedés várta a gyerekeket gyöngyfűzéssel, 
emlékkönyv készítésével, és minden jóval. A második 
napon a sporté volt a főszerep. Miután meglátogattuk a 
repülőmúzeumot biciklivel, ügyességi versenyeken és egyéb 
sportrangadókon vettek részt a gyerekek. A harmadik napon 
egy gyorsétteremi menüt és az egészséges étrendet állítottuk 
szembe, így a gyerekeknek módjukban állt megismerni a 
csábító reklámfogások mögötti valós képet. A talán már 
bevált angol sütis receptemnek azonban senki nem tudott 
ellenállni most sem.  A negyedik napon igazi állatbarát 
délelőttöt töltöttünk el Földes Katánál, ahol lovagolhattak 
a gyerekek, és Jenő bátyánk íjászbemutatóval lepett meg 
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                                                                                                                Korok világa tábor

ISKOLA

A korok világa tábor idén került először megrendezésre 
2010. július 12-től-16-ig.  A tábor főleg olyan kis és nagydiákok 
jelentkezését várta, akik érdeklődnek a múlt iránt és szeretik a 
kézműves foglalkozásokat. Az egy hét alatt különböző történelmi 
korokba csöppentünk vissza. A Gladius Hagyományőrző 
egyesület jóvoltából megismerkedtünk az ókori Rómával. 
Harcászati bemutatón vehettünk részt, a nap végén gasztronómiai 
élménnyel megkoronázva. Ízelítőt kaptunk a honfoglalás 
korából, a reformkorból az első és második világháború 

bennünket. Az utolsó napon kihirdettünk az országismereti 
totó eredményét, melynek nyertese Pásztor Edit 7.a osztályos 
tanulónk lett. Délután  bábelőadáson vehettünk részt a Maci 
Múzeumban, és igazi salátát készíthettünk Csüllög Gabi 
bácsival a konyháján (igazán jól laktunk, aznap is).

Nagyon jó hetet zártunk, és úgy gondolom a gyerekek 
tényleg nagyon jól érzeték magukat velünk. 

Ki is az a velünk? 
Szénási Mihályné Bettike néni (a reggeli torna ötletadója, 

felidézve a békebeli úttörő táboros élményeimet) 
Tímár Antalné Marika néni (az országismereti előadás 

készítője)
Barhács Gizike néni és Balla Jánosné Rózsika néni (a 

bringaverseny, kerékpártúra éllovasai)
Vancsa Csilla néni (remek pókmászásban, floorballban és 

kiütőben)
Nagyon köszönöm munkájukat.

Bán Krisztina néni  táborvezető

idejéből. Két ízben jártunk megyeszékhelyünkön, ahol részletes 
tárlatvezetésen vettünk részt a Szigligeti Színházban és a 
Damjanich Múzeumban. Jártunk a Tisza parton, a Tabánban, és 
a Művésztelepen is. A délutánok többsége kézműveskedéssel 
telt, ahol velencei mintára arcmaszkokat festettünk. Készült 
tarsolylemez és hajfonatkorong. Textilfestéssel 1848-as 
zászlót festettünk. Aki szeretett volna, gyöngyöt is fűzhetett. A 
táborban részt vevő 28 diák és 6 pedagógus igyekezett egy hét 
felejthetetlen emléket szerezni.

Sporttábor
Az előző évekhez hasonlóan, ismét megrendezte az ÁMK a sporttábort. 2 hét állt rendelkezésre a sportot szerető 

gyerekeknek, hogy részt vegyenek a táborban. Az első héten különböző sportágakat próbálhattak ki a gyerekek pl. kosárlabda, 
kézilabda, vívás, lábtenisz, foci, asztalitenisz, a második héten viszont csak a foci volt a középpontban. Kerékpártúrával és 
múzeumlátogatással szintesítették a programot. A focitáborozók részt vettek a Szolnokon megrendezésre kerülő nemzetközi 
KUN kupán, ahol Román-Szlovák-tajvani és hazai gyerekekkel mérhették össze tudásukat.
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ISKOLA
   Néptáncos szaktábor Zánkán

A legfiatalabb néptáncosok Zánkán táboroztak Vass Béla és 
Hőnyi László vezetésével.
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                                                                                                                      Nyári élmények

ÓVODA

A nyári hónapokban a csoportok összevontan működnek, 
de így is igyekszünk minél több élménnyel gazdagítani 
óvodásaink életét.

• Ellátogattunk Balázs Antal „Madár-kertjébe”, ahol 
egzotikus madarakat figyelhettünk meg.

• …és lovakat is etethettünk
• Megtekintettük a Macimúzeum aktuális kiállítását 

is, a baba-kiállítást, ez a világ közel áll a 3-7 éves 
gyermekekhez

• A nagy melegben jól esett egy kis hűsítő fagylalt
• Az 5-7 éves gyermekeink a könyvtáros nénik 

irányításával ismerkedtek a könyvtárral és könyvjelzőt is 
készíthettek közreműködésükkel.
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   Légy te is DALMA DANCE-es!

   DÖME NAPON vigadtunk

KÖZÖSSÉGI HÁZ

Mert Dalma Dance Club tagnak lenni jó… Nemcsak 
azért, mert megtanulhatod a legmenőbb táncstílusokat a 
legújabb zenékre, hanem azért is, mert tagja lehetsz egy 
jó kis csapatnak (akik országos szintű versenyekről érmes 
helyezésekkel térnek haza), s ezen kívül még magabiztosságot 
is tanulhatsz!  

Amennyiben kedvet kaptál a tánchoz, mert láttál minket 
a város több rendezvényén részt venni, és elmúltál már 5 
éves, akkor jelentkezz most a RÁKÓCZIFALVAI csapatba! 
Hozd el a barátnődet/barátodat, és táncoljatok együtt egy 
csoportban!
Beiratkozás és tájékoztató ideje: 2010. szeptember 9. 1730 
órai kezdettel,
vagy minden héten csütörtökön az órákon: 15:50 – 18:00.
Helye: Varsány Közösségi Ház emeleti terme. 
Vagy előzetesen mobilon: 06709421365.
Várok minden kedves leendő Dalma Dance Clubost!

       Timár Csaba a Rákóczifalvai tagozat táncoktatója

Negyedik alkalommal rendeztük meg a Döme Napi 
Vigasságot településünkön. Augusztus közepén ismét életre 
kelt a főtér: több ezren látogattak ki a rendezvényre. A 
tavaly július 1-jén várossá nyilvánított Rákóczifalva ekkor 
ünnepelte első városi születésnapját is.

Az idő hagyományosan csodálatos volt, kellemes 
hőmérséklet, felhő sehol. Mintha csak az égiek is megérezték, 
hogy fontos és különleges nap ez az augusztus 14-ei 
Rákóczifalva életében!

Délelőtt a Rákóczi Lovasai vitézt kerestettek, s nem is 
akármilyen módon! Népi hagyományokat elevenítettek föl a 
hagyományőrző virtuskodás során. A versengő csapatoknál 
az erő éppúgy számított, mint az ész és a tudás. Rendkívül 
látványos és hangulatos vetélkedőt hívtak életre. S miután 
mindezt hagyományteremtő szándékkal tették, bízhatunk 
abban, hogy jövőre ismét csatasorba állítják a versengő 
kedvűeket!

A nagyszínpadon városunk első születésnapján Jánosiné 
dr. Bene Ildikó országgyűlési képviselő-asszony mondott 
köszöntőt. A Dalma Dance Klub, a Búzakalász Citerazenekar, 
a Rákóczi Néptáncegyüttes és Kincses Dorina hastáncos 
színes képet villanthatott a település művészeti életéből.

Rákóczifalva díszpolgára lett Novák Gyula, aki rendkívül 
sokat tett városunk jó hírének öregbítéséért a hagyományőrzés 
területén. Évekkel ezelőtt felelevenítette a kisbíróság 
hagyományát, létrehozta a Rákóczi Lovasai szervezetet. 
Vállalkozóként és magánemberként rendszeresen támogatja 
a rendezvények sikeres megvalósítását.

Délután színpadra lépett Puding és Palacsinta, a két 
ennivaló bohóc. Gyermekkoncerttel lépett a közönség elé 
Eszményi Viktória és Heilig Gábor, akiket Roy és Ádám 
követett a világot jelentő deszkákon. Élvezhettük Bach 
Szilvia paródiáit, majd az Anyám és nyulam együttes adott 

népzenei alapokra épülő, lendületes és fergeteges koncertet. 
A nyíregyházi Everdance csoport lenyűgöző látványvilágú 
táncbemutatója ismét megdobogtatta a szíveket. Az Atlantic 
Crossing Orchestra együttes pedig egészen éjfélig húzta a 
talpalávalót a szépszámú és táncos lábú közönségnek.

A  rendezvényre látogatókat egész  nap várta a vásári 
forgatag, a játszóház, a kicsiket a népszerű horgászat, s 
számtalan „mackós” kézműves tevékenységet is ki lehetett 
próbálni, csakúgy, mint a fafaragást. A Rákóczifalvai 
Kutyaiskola látványos bemutatói is népszerűnek bizonyultak.

Ismét számoltuk a macikat is! Reggeltől késő estig hordták 
a játékmackókat kézben, szatyorban, babakocsiban, vagy 
éppen zsákban. Több mint 5 ezer macit számoltunk össze 
– szinte pontosan annyit, mint három esztendővel ezelőtt, 
az első mackószámláláson. Szép számmal érkeztek macik 
településen, sőt, megyehatáron túlról is.

Rengetegen dolgoztak, segítettek a rendezvény 
előkészítésében, lebonyolításában: civil szervezeti tagok, 
hivatali és intézményi dolgozók, vállalkozók, barátok és 
ismerősök. Jövőre velük és veletek ugyanitt!

Cs. Cs. R.
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                                                                     Július-augusztus az  otthonban és a klubban

SZOCIÁLIS SZOLGÁLTATÁS

Mi jut eszedbe a nyárról? Nyár – napfény, szabadság, 
kék ég, bárányfelhők, nyaralás, vakáció, fecskék, gólyák, 
utazás, szünidő, zivatarok, szénaillat, friss zamatos lédús 
gyümölcsök, „mosolygó barack”, mézédes dinnye, egy-egy 
zápor után a föld szaga, a frissen vágott fű illata, a virágzó 
rét tarkasága, …………

Mennyi minden, és a hozzákapcsoló dolgok, mind 
hoz valamit magával. Egy idős embernek, pedig még az 
emlékezést is hozza. A fiatalkorát, az egykori aratásokat, az 
új kenyeret, vagy az arató bálokat. Ma már nem így telnek 
a napjai az Otthon lakóinak, az Idősek klubja tagjainak. 

Süt a nap a rétre,
Házak tetejére,
Árnya sincs a fáknak,
Tűző napon állnak.
Kutak mélye száraz,
Fenekére láthatsz,
Marhacsorda bőgve
Fekszik ottan körbe.
Délibábos égen,
Megfordított réten,
Sehol sincs egy felhő,
Árnyat szövő kendő.
                (Drégely L.: Nyár)

Fontos esemény egy-egy névnap, születésnap. Így volt ez az 
elmúlt hónapokban is. Köszöntöttük az Annákat. Mártákat, 
Magdolnákat, Ilonákat. Volt irodalmi délután, - versek 
felolvasása, játék, régi magyar filmek vetítése. Szegedről a 
Léghajó színtársulat művészei operett dalokkal és nótákkal 
szórakoztatták az időseket. Néhányan kilátogattak a Városi 
ünnepségre –Szent István, az új kenyér ünnepe -, megnézték 
a Döme napi forgatagot. Gyorsan elmúlt a nyár,- figyelik 
a fecskék gyülekezését-, gyorsan elhervadnak a virágok, 
telnek-múlnak a napok. Jönnek az „ember” hónapok. 

Bné

2010. július 3-án a Rákóczifalva SE. Lovas Szakosztálya 
immár tizenegyedik alkalommal emlékezett Mészáros 
Ernőre. Arra a fáradhatatlan ló szerető emberre, aki egykor 
kiváló szervezőmunkával és rendíthetetlen lelkesedéssel 
kezdte el megalapozni a település lovas életét, és próbálta 
összefogni az itt élő lovasokat. A szakosztály ebben az évben 
is egy amatőr fogathajtó verseny keretében kívánt tisztelegni 
Mészáros Ernő emléke előtt, és egy sikeres rendezvénnyel 
megköszönni neki mindazt, amit azért tett, hogy mi most 
Rákóczifalván lovas sportokról, lovas hagyományokról 
beszélhessünk.

A rendezvényen ismét vendégünk volt Jánosiné Dr. Bene 
Ildikó településünk országgyűlési képviselő asszonya, aki 
mindig szívesen vesz részt rendezvényeinken. Tóth Lajos 
polgármester úr köszöntő szavai után vette kezdetét a verseny. 
Pónifogatok, egyes fogatok és kettes fogatok kategóriában, 
akadály illetve vadászhajtás versenyszámokban állhattak 
starthoz a versenyzők. A verseny bírói feladatokat Tóth 
Ferenc látta el, míg a rendkívül színvonalas és ötletes pályát 
idén is Katona Béla álmodta meg nekünk. Összesen 32 fogat 
vett részt a megmérettetésen, amelyből 9 fogatot rákóczifalvai 
hajtók állítottak ki.

Az eredmények a következőképpen alakultak: 

CIVILEK
XI. Mészáros Ernő Fogathajtó Emlékverseny

Akadályhajtás: Pónifogatok: Kovács Richárd I. hely, Ifj. 
Emődi Imre II. hely, Molnár Ferenc III. hely, Egyes fogatok: 
Kiss Balázs I. hely, Szabó Bence II. hely, Simon György III. 
hely, Kettes fogatok: Deli László I. hely, Simon Attila II. hely, 
Nagy Zoltán III. hely, Zólyomi László IV. hely, Deli Alex V. 
hely, Posztós Erika VI. hely.

Vadászhajtás: Pónifogatok: Kovács Richárd I. hely, Tóvizi 
Mihály II. hely, Ifj. Emődi Imre III. hely, Egyes fogatok: Kiss 
Balázs I. hely, Szabó Bence II. hely, Zelei Zsófia III. hely, 
Kettes fogatok: Deli László I. hely, Simon Attila II. hely, Pete 
József III. hely, Zólyomi László IV. hely, Deli Alex V. hely, 
Nagy Zoltán VI. hely.

Egy szép és sikeres versenynapot tudhattunk magunk 
mögött annak ellenére, hogy az eredményhirdetést elmosta 
a szakadó eső, így kénytelenek foltunk a díjakat a sátorban 
átadni. Mégis elmondhatjuk, hogy szép volt emlékezni, öröm 
volt a versenypályán a szépen kiállított falvai fogatokat látni. 
Azt, hogy Mészáros Ernő munkája nem volt hiábavaló, talán 
az bizonyítja a legjobban, hogy ennyi évvel a távozása után 
még mindig van lovas élet Rákóczifalván, ez a lovasélet 
folyamatosan fejlődik, és egyre többen vannak, akik tenni 
szeretnének érte valamit.

Nagy Tímea
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 Az egyesület számára igen csak 
mozgalmas volt a nyár. Szinte nem 
volt szabad hétvégénk. Sorolnám: 
Csíksomlyói búcsú, Mezőkövesdi 
Bolneo Napok, Tiszabecsen 
Rákóczi Fejedelem győztes 
csatájának emlékére rendezett 
megemlékezésen, Emődi Napokon, 
Vajdaságban, Felsőhegyen a Kárpát-
medence kézi aratóversenyen, 
Martfűn a város napokon, 
Döme nap itthon, Szolnokon a 
Színműhely átadáson, Romániában, Városfenesen - ezidáig 
ennyi volt. Vár még ránk szeptemberben Tószegi falunap 
4-én, Gulyásfesztivál 11-én, másnap Pécsen Leader napok, - 
III. Vidék Napja a Vajdahunyad várban 24-én,- Besenyszögi 
Íjászverseny 25-én , Szüreti felvonulás és bál október 9-én.

Az egyesület több színfolttal ékeskedik. 1, Novák 
Gyuláné - Pozderka Magdolna - kettő főzőversenyen is 
díjnyertes lett a „Rákóczi csorbalevese” étellel. 2. Döme 
napon megrendeztük a nagysikerű „ Virtus vetélkedőt”. 3. A 

Berekfürdőn megrendezték a XX. Nemzetközi – Országos 
Nyugdíjas Találkozót, amelyre az „Együtt-Egymásért” 
Rákóczi Klub is meghívást kapott.

Rövid műsorral készült a Klub a rangos eseményre, mint 
ahogyan tette ezt szinte valamennyi résztvevő klub. Augusztus 
27-28-29-ére esett a három napos rendezvény időpontja.

A három nap közül, a középsőt, 28-át választottuk az 
elmenetelre.

Az indulás reggel 7 órakor történt Rákóczifalváról. A 
klubtagokat több pontos vette fel az autóbusz és nem maradt 
üresen egy ülőhely sem. 

Bár az időjárás nem fogadott a kegyeibe minket, azért 
megpróbáltuk vidáman áthidalni a nehézségeket (több-
kevesebb sikerrel). A medencékben úgyis vizesek leszünk 
felkiáltással elviseltük az esőt.

Aki volt már Berekfürdőn az tudja, hogy igen nagy területen 
fekszik a gyógyvizes strandfürdő. Több, különböző gyógyító 
eljárással „spékelt” medence található itt a szabadban is, és 
természetesen fedett formában.

Érzekésünkkor Molnár Ferencné Ibolya üdvözölte a kis 
csapatunkat és a színpadra invitálva köszöntötte Tábori Béláné 
Piroska nénit, aki egyik alapítója volt a rendezvénynek. 

Reggel 8 órától folyamatosan ment a műsor, egészen 
délután 18 óráig, mindhárom napon. 

Magyar nóta, népitánc, szavalat, kabaré, görög tánc, 
lambada és még sorolhatnám.

A színpad mellett sorban álltak a kondérok. Az egyikben 
birka, a másikban pacal, a harmadikban slambuc főtt. Ezen 
kívül sült hal, sült krumpli, hurka, kolbász, főtt kukorica, főzött 
fagylalt és még számtalan csemege várta a résztvevőket.

Külön élményként találkoztunk a fürdő „helyi 
jellegzetességével”, egy hatalmasra megnőtt úgymond iromba 

Rákóczi Néptánc együttessel közös 
fellépést dolgoztunk ki. 4. Rákóczi 
Lovas bandérium létrehozása - 
lassan-.

Meg szeretném köszönni 
ezúton is mindenkinek az odaadó, 
áldozatos munkát, a továbbiakhoz 
ugyanilyen hozzáállást várok 
mindenkitől. Akiknek sokat 
köszönhetünk név szerint - Cseh 
Bence - Ecsédi Viktória - Falvai 
Sándor - Gál Jenő - Korom 

Andrásné - Korom Szabolcs - Korom Réka - Kocsis Mihály 
- Kovács Zalán - Nagy Daniel - Nagy József Boltív - Nagy 
Józsefné Rózsika - Nagy Tímea - Némethné Földes Kata - 
Németh Kata - Novák Gyuláné - Szabó József Jaska - Retter 
Erzsébet - Vízteleki Szilvia - Utazó macink, Tyukodi Pajtás.

Köszönet a támogatóinknak is: Bacsó Ernő és felesége 
Zsuzsanna - varrásért. Jámbor Sándor cipész - Berényi 
Sándor fegyverkovács.

Köszönettel : Novák Gyula Elnök
 

színű cicával. Ott járkált az asztalok között és igen-igen jól 
érezte magát.

Az eső elől, aki tehette a fedett medencékben talált menedéket. 
Az időjárás végül 11 óra körül a kegyeibe fogadott minket. A 
nap ugyan nem sütött ki, de a felhők feloszlottak, így rengetegen 
foglaltak helyet a „NÓTÁS SZÍNPAD” előtti padokon. 

Az „Együtt-Egymásért” Rákóczi Klub ½ 1 körül került 
sorra. Sajnos Kovács Józsefné Erzsike néni nem tudott velünk 
jönni, mert kórházba került. Szabó Istvánné Marika nénivel 
nagy izgalommal vártuk, mikor következünk.

A közönség hálás tapssal fogadta a műsorunkat. Marika nénit 
nagyon megtapsolták, én pedig örömmel konstatáltam, hogy 
többen éneklik velem a közismert virágénekeket. Egyszóval 
siker volt és ez bizony nagyon jól esett mindkettőnknek. 

Az ízletes ebéd után volt aki sörrel, borocskával még 
aláágyazott a hangulatnak, ismeretségek kötődtek, volt aki 
ezután ment fürödni.

A színpadon szólt a nóta, pergett a tánc, egyszóval jó volt 
a hangulat. Aztán úgy 4 óra körül ismét beborult, esni kezdett 
az eső. 

Meg már közeledett is a hazaindulás ideje. (5 órára 
terveztük) ¾ 5-kor már mindenki a buszon volt, elindultunk 
hazafelé. Út közben felfedeztünk két esküvői menetet. Az 
egyik Kunhegyesen, a másik Kunmadarason. Nagyon szépek 
voltak a menyasszonyok. Integettünk, énekeltünk nekik. 
Kedvesen fogadták és visszaintegettek, amitől ismét jókedvünk 
kerekedett, már nyoma sem volt az eső okozta kellemetlen 
hangulatnak. 

Nagyon elfáradtunk, jót fürödtünk, sok-sok élménnyel 
tértünk haza. Rengeteg fénykép készült, amit elteszünk az 
„Együtt-Egymásért” albumába és jó szívvel megőrizzük. 

Urbánné Kelemen Rózsa

   Rákóczi Lovasai Hagyományőrző Egyesület életéből

  BEREKFÜRDŐ – augusztus 28.



RÁKÓCZI RÁKÓCZIRÁKÓCZI RÁKÓCZI

19

                                                                                                                                           RÁTE
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A Rászorulókat Támogatók Egyesületének helyi csoportja 
mozgalmas nyarat tudhat maga mögött. Jelenleg a „nyári 
szünetünket” töltjük, de október 6-tól ismét kinyit a kisház 
a szokott helyen! 

Addig is tekintsünk vissza az utóbbi két hónap eseményeire, 
amelyben nem csak az egyesület tagjai, de a város polgárai is 
aktív szerepet játszottak. 

Az immár egyre nagyobb ismertségnek örvendő ruhanemű 
osztás mellett a RÁTE két nagyobb feladattal is megbirkózott 
a nyári szünet előtt.

Július 7-én, 8-án és 10-én élelmiszer adományt osztottunk, 
melynek során a tagjaink mellett a polgárőrök és más 
rákóczifalviak is nagy segítségünkre voltak, amelyért ezúton 
is köszönetet mondunk. 

Megköszönjük az adományokat átvevők türelmét is, 
amelyet az adminisztrációra várakozás során tanúsítottak, 
zökkenőmentessé téve a munkánkat. 

Látva a televíziós riportokat, a RÁTE-tagok és más 
rákóczifalviak is úgy gondolták, hogy a magunk módján 
próbáljunk meg segíteni az árvízkárosultaknak. Tóth Lajos 
polgármester úr támogatta a kezdeményezésünket, így az 
önkormányzattal karöltve meghirdettünk egy adománygyűjtő 
akciót az árvízkárosultak megsegítésére. Szórólapunk majd’ 
minden rákóczifalvi háztartásba eljutott, így egy sikeres 
akcióról számolhatunk be, hiszen három napon keresztül 
érkeztek az adományok: konyhai eszközök, bútorok, 
háztartási gépek és ruhaneműk, gyermekjátékok, -könyvek. 

Városunk igazán büszke lehet arra, hogy ugyan nem 
tartozunk a legfejlettebb régióhoz, de akarunk, és képesek 
vagyunk segíteni bajba jutott embertársainknak. Nagyon 
sokan új ágyneműt, takarókat, ruhaneműt, iskolatáskát, 
féltve őrzött régi játékaikat, tárgyaikat hozták el. Azoknak, 
akik mindenüket elvesztették az árvíz pusztítása során, 
sokat jelentett egy nem éppen új, de működő centrifuga 
vagy a használt, de tiszta ágynemű, takaró is. Az 
Rákóczifalvi Általános Iskola padokat és asztalokat küldött a 
sátoraljaújhelyi régió iskolásainak. 

A beérkezett adományokat a RÁTE-tagok hajtogatták 
és pakolták be kartondobozokba, majd július 22-én 
a falugondnokság és az önkormányzat segítségével 
megtöltöttünk velük egy hatalmas kamiont és két 
mikrobuszt. Az adományok útnak indultak Sárospatakra és 
Sátoraljaújhelyre, amelyeket Páldi Ernőné RÁTE-elnök is 
elkísért.

Az adományok kamionra pakolásáról a rakoczifalva.hu 
oldal képtár menüpontja alatt megtekinthetőek a fényképek. 

Az adományok átadásáról készült képek pedig az alábbi 
oldalon találhatóak: http://www.sarospatak.hu/sorozat/10jul_
rakoczifalva_adomany/index.html  

Szeretnénk felhívni a figyelmet, hogy a Szegénységellenes 
Évhez kapcsolódó programokra (képzőművészet, 
tárgyi művészet és Ki Mit Tud) a jelentkezési határidő 

meghosszabbítva szeptember 30-ig. Jelentkezési lapokat a 
Varsány Közösségi Házban lehet kérni.   

Továbbra is él e-mail címünk, ahol egyéni problémákkal 
kereshetnek minket, és ide is várjuk azokat, akik 
adományozni szándékoznak: rate_rakoczifalva@hotmail.
com

Hegedűs Linda  

Visszatekintés egy mozgalmas nyárra
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  ….mindenütt jó szándékú emberek köszöntöttek….

CIVILEK

Július közepén a legnagyobb melegben két lovas vágott 
neki egy embert és lovat próbáló útnak, Baranyi József és 
Bodnár Sándor Jászfényszaruból indultak, hétfőn reggel fél 
kilenckor,  hogy négy nap alatt Kunszentmártonba érkezzenek 
a barátokhoz lovagolni. Megálltak Rákóczifalván is kicsit 
pihenni, barátkozni a falvai lovasokkal, így megragadtam 
az alkalmat, és Baranyi Józseffel a túra szervezőjével ültem 
le beszélgetni. 

Mivel foglalkoznak a civil életben?
- Mind a ketten vállalkozókén dolgozunk, a Sanyi mezőgazdasági 

területen dolgozik, én pedig a családi vállalkozásunkat vezetem, 
aminek a fő profilja az építési szakipar. Ez legfőbbképpen 
a villanyszerelést érinti, emellett Jászfényszaruban van két 
kis boltunk, az egyik kapcsolódik a vállalkozáshoz mivel 
villanyszerelési anyagokat forgalmaz, a másik pedig a feleségem 
női divatáru boltja. Ez a család fenntartásához szükséges források 
megteremtésére szolgál, mellette van a hobbim a huszárkodás és 
a lovak, a lovaglás szeretete.

Honnan ered a lovaglás szeretete?
- Van Jászfényszarun egy Szűcs Mihály huszárbandérium, 

ami már évek óta jól működik ebben a huszáralakulatban 
én is benne vagyok egy ideje, az ottani bajtársak a 
huszár kapitányúr, az őrnagyúr és a bandérium vezetője 
Ézsaiás Vencel olyan hatékonyan dolgoztak azon, hogy 
megfertőzzenek engem is a lovak szeretetével, hogy ez 
sikerült is nekik. Tavaly februárban ültem először lóra. Mivel 
teljesen a nulláról indultam, egy hosszú folyamat következett, 
amely során megtanultam azokat az alapvető fogásokat, 
amelyekre az embernek szüksége van ahhoz, hogy lóra üljön. 
Én jóindulatú amatőrnek tartom magam, kezdőnek ezen a 
szinten. De szorgalmasan próbálom utolérni azokat, akik már 
évek során sokkal előbbre jutottak.

Mi adta a lovas túra ötletét?
- Az, hogy ez a túra megfogalmazódott, vagy egyáltalán 

tervezésre került annak több összetevője is van. A bandérium 
kapcsán különböző dolgokban vettem részt a csapattal, és 
többek között volt egy olyan rendezvény Kunszentmártonban 
tavaly szeptemberben a városnapi rendezvény, ahol a mi 
bandériumunk volt a felvonulás egyik része, ott jó barátságba 
kerültünk a kunszentmártoni kun kapitánnyal, Smuta 
Zsolttal, aki most a hármas kerületi főkapitány is egyben. Ez 
a barátság azóta is tart. Meghívtak bennünket a februári lovas 
báljukra ahol szintén huszárként szerepeltünk. Mi is elhívtuk 
őket több különböző alkalommal. Az ő fia, Smuta Gergő 
kun hagyományőrző lovas íjász és nagyszerű lovas. Így 
került szóba, hogy elmennék hozzájuk lovagolni. Tavasszal 
vásároltam meg az első lovamat, akkor azt tűztem ki célul 
magam elé, hogy a nyáron valamikor a Gergővel együtt 
fogunk lovagolni. Miután ez megfogalmazódott, tovább 
gondoltam az ügyet, hogy ezt jó lenne egy túrával egybe 
kötni jöjjünk le lábon. De erre egyedül az én tudásommal 
még nem mertem volna vállalkozni, így megkérdeztem a 
huszár bajtársaimat, van-e valakinek szabad ideje, affinitása 
a dologhoz. Bodnár Sándor bajtársam, barátom elsőként 

ajánlkozott, hogy elkísér. Azután következett a szervezési 
rész, közel százhúsz kilométer az nem egynapos túra 
főleg a mi tűrőképességünkhöz mérten, így keresni kellett 
olyan jóindulatú, jó akaratú embereket, akik szállással, 
lószállással,esetlegesen takarmánnyal, minden olyannal 
ellátnak bennünket ami ehhez a túrához szükséges. Úgy 
számoltam, hogy ezt a százhúsz kilométert négy napra kellene 
osztani harminc kilométeres szakaszokra. A nyáron Jászágón 
volt a jászok világtalálkozója, ott felvetettem az ötletet Lajkó 
Zoli bácsi huszárbajtársunknak, aki azonnal felajánlotta, 
hogy nála Jászteleken megszállhatunk. Ez volt az első szállás 
lehetőségünk. A második éjszakát Dengi Pál felajánlására az ő 
tanyáján tölthettük el, utána vettem fel a kapcsolatot Mészáros 
Józseffel. Elmeséltem neki az ötletemet és elmondtam, hogy 
ennek megvalósításához keresünk segítő jóbarátokat, akik 
ugyanúgy megfertőződtek a lovak szeretetével, mint mi. 
Ő természetesen azonnal felajánlotta a segítségét, szállást, 
ellátást ajánlott nekünk és a lovaknak egyaránt. Sőt azt 
mondta, hogy esetleg még társulnak is hozzánk. Miután 
megvoltak a szállások felhívtam Smuta Zsoltékat, hogy 
hozzájuk érkeznénk csütörtökön, az ottani lovasklub elnöke 
is hozzájárult a dologhoz. A múlt héten autóval lejártuk az 
útvonalat azért, hogy személyes kapcsolatok is képződjenek 
azokkal az emberekkel, akikkel telefonon már egyeztettünk, 
és segítséget kívántak nyújtani nekünk. Szerdán reggel 
voltunk Dengi Palinál, utána találkoztunk Mészáros Józseffel, 
aki azonnal felhívta Nagy Andrást és Falvai Sándort. 
Pillanatok alatt hatan, nyolcan lettünk. Olyan lelkes volt itt a 
helyi közösség mindenki szeretett volna velünk találkozni és 
valamit hozzátenni ahhoz, hogy ez a túra jól sikerüljön. Azt 
is megbeszéltük, hogy alkalmasint majd elénk jönnek, ami 
ma meg is történt. A kis népes csapat hét lóval, sőt még egy 
kis póni is kísérte a menetet Szolnokon a Cora parkolójáig 
jött elénk, holnap pedig elkísérnek a fiúk Kunszentmártonba 
ahol gyakorlatilag a túra része be is fejeződik, lesz egy rövid 
pihenés, az ottaniakkal egy kis lovaglás, és az ami ebbe a 
hétvégébe még belefér.

Mi a véleménye Rákóczifalváról?
- Nagyon keveset láttam még belőle, de az tetszett, a fiúk 

megígérték, hogy vacsora után teszünk egy fogatos túrát és 
körül nézünk. Arra, hogy elinduljunk fő indokunk a lovas 
túra volt, de mellérendeltünk egy-két apróságot, többek 
között azt is, hogy mi úgy véltük a Sanyi barátommal, hogy 
a jászok és a kunok történelmileg is össze voltak fonódva.  
Ezt mi új keletűen is fel szeretnénk frissíteni. Szeretnénk 
növelni ezeket a baráti szálakat, hoztunk magunkkal egy 
kis jászföldet mondtam Bandinak, hogy keressünk a mai 
nap folyamán a városban egy olyan emlékművet, ahol a 
kor bajtársaira emlékezik a város és mi otthagynánk egy 
maréknyit ebből a jászföldből, a többit pedig tovább vinnék 
Kunszentmártonba, ez is egy jelkép, úgy gondoltuk hogy 
szimbolizálná az emberek összetartását is. Az egész út arról 
szól, hogy mi az élményeinket megosztva másokkal egyre 

Folytatás a 23. oldalon
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                                                                                                        … ki tanyán él, de soha nincs egyedül.

PORTRÉ

Csendes nyári estén a szúnyogok támadása 
előtt otthonában kerestem meg egy kis 
beszélgetésre a mindig mosolygó Romhányi 
Lászlót. Gátőr Rákóczifalván, ki tanyán él, 
de soha nincs egyedül. Bajnok kutyája révén 
országos ismertséget szerzett és nagyon sok 
barátja van. 

Hogy került ide és honnan?
Szelevényi származású vagyok, 1998 óta gátőr. 

Szelevény és Csongrád között voltam a Tőkefoki 
gátőrházban. Arról nevezetes ez az őrjárás, hogy a 
2006-os árvízkor az én őrjárásomban volt az a nagy 
súvadás, amiről a rádió és TV beszélt.

1999-ben megszületett a fiam, Marci a tanyára. Már akkor 
gondolkoztam, hogy másik helyre kellene menni, de csak 
2001-ben adtam be kérelmet az áthelyezésemre. Mondták, 
hogy majd lesz nyugdíjazás, de csak 6, 7, 8 év múlva. Mivel, 
hogy állatokkal foglalkoztam, akkor is kutyáztam, ez a 
rákóczifalvi gátőrház volt a legszimpatikusabb.

Kint van, nem a városban, egyébként is szeretek tanyán élni.
Még akkor faluban is az tetszett, hogy tiszta és kapásból 

hét ember is megkérdezte, hogy miben segíthet. Ilyen 
tapasztalatom máskor is volt, mivel többször is eljöttem 
nézelődni, majd beadtam az áthelyezési kérelmemet 
Rákóczifalvára.

Mikor sikerült végül is ide jönnie?
2006 őszén, mikor megvolt az árvíz utáni szemle, a 

helyreállítás, szólt az igazgató úr, hogy Erdei Pista bácsi 
szeretne nyugdíjba menni. Mivel tudta, nekem ide van 
beadva a kérelmem, így 2007-től már elkezdhettem a 
munkát. A lakással voltak kicsi problémák, de megoldódott 
és 2007 júliustól itt vagyok állományban.

Mekkora területe van?
A régi töltéssel közel 13 km hosszú volt, jelenleg az új 

rendszer szerint 9600 méter. Ebben van magas part is és az új 
töltés. 

Mostani árvízzel jól vizsgázott, ami azt jelenti, hogy nem 
engedett át vizet, kivéve a becsatlakozásoknál volt egy kis 
szivárgás. 

Most is volt a víz magasság 1004 cm, ami igen nagy nyomást 
gyakorol a gátra, de szerencsére nem volt semmi baj. 

Mi a feladata egy gátőrnek? 
Nagyon sokrétű. Védeni kell a gátakat az eső után 

meghibásodásoktól, az állatok befúrásától, műtárgyak megóvása, 
netán rongálás utáni helyreállítás, véderdő gondozása, ami a gát 
mellett van, hullámtér rendezése, árkok tisztán tartása, ősszel 
az erdő rendbe tétele, száraz fák, gallyak kitakarítása. Ha ipari 
fa kitermelése van, azt figyelni, hogy a töltésben kár ne essen, 
illetve a gaztalanítás. Rákóczifalvi közmunkásokat szokott a 
cég alkalmazni. Rengeteg munka van, mindenre odafigyelni, 
pl. a vízi akáctól meg kell óvni a töltést, meredek a part, csak 
kézi erővel lehet kaszálni. A füvet nem tudjuk értékesíteni, de 
engedéllyel saját magam felhasználhatom. Vigyázni kell róka, 
borz, pocok nehogy beköltözzön a töltésbe. Minden elváltozást 

helyre kell hozni. Összefoglalva, a gátőr mindig felkészül a 
következő árvízre!

Család mit szólt a váltáshoz?
Elváltam, van egy 11 éves fiam, a lányom bent lakik 

Szolnokon az édesanyjával. Fiam most lesz ötödikes, idejár 
iskolába. Szeretik a tanyát, jó és rossz oldalaival együtt. 
Folyamatosan üzemeltetni kell az autót, mert ha olyan az idő, 
nem lehet kerékpározni. Fel kell készülni az itteni életre, mert 
nincs olyan, hogy átugrok a haverhoz játszani, biciklizni kell, 
a város 2 km. Meg kell gondolni, hogy mikor, mit, miért. 
Marci tanyán született, hozzá van szokva. Lányom imádja az 
állatokat, de ő kimondottan városi lány.

Sok állatot tart?
Birkák vannak és baromfi, van egy csikóm is. Tervek 

vannak más állatok beszerzésére.
Említette, hogy kutyázik, milyen kutyái vannak?
Kutyáim mindig voltak, 20 éve kutyázom. Kuvasz, 

rottverley. Jelenleg is kuvasz védi a szelevényi házunkat. 
Nem tenyésztettem, hanem dolgoztam velük. A ’90-es 
évek elején sokan ismertek Rákóczifalván is, Szolnokon 
dolgoztam. Szolnoki MEO-nál Kerepesi Józsi segítségével 
egy keményfejű drága kutyával kezdtem. A rendőrségen 
voltam polgári alkalmazott, majd fegyveres kutyás őr. 
Mikor lekerültem tanyára, kiöregedett  a kutyám és 
meghalt. 4 hónapos kutyanélküliség után kaptam egy kutya 
enciklopédiát, abban volt egy 5 x 7 cm-es kép egy kutyáról, 
nagyon csúnya volt, de amit leírtak róla, az megfogott. 
Elkezdtem menni után, Magyarországon nagyon kevés volt. 
300-zal kezdődik az én kutyám törzsszáma, a nagymamája 
01-es. Pásztor kutya, nagyon intelligens, munkakutya, okos. 
Akkor már voltak birkáim, tehenek. 

Debrecenben sikerült venni egyet. Lenyűgözött a kölyök 
kutya. Nem akart cipőt szétrágni, nem csinált kárt otthon. 
Mikor meglátta a birkát, elindult felé és elkezdte hajtani. 
Betanítottam magyar pásztor módjára. 9 hónapos volt, mikor 
Székesfehérvárra elmentem borderkoli találkozóra. Ott 
láttam meg, hogy mi is az az angol módszer, ahogy a pásztor 
kutyák dolgoznak. Olyan szépen fejlődött, hogy 1995-ben 
elkezdtem vele versenyezni. Az ismerőseim rosszallották, de 
mivel én a rotival is sokat szerepeltem falunapokon, így nem 
volt újdonság a versenyeztetés. Tetszett az a kihívás. Azóta 
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Túróczi Imre

FIATALOK A KÖZÉLETBEN

 Túróczi Imrét éjszakában inkább Imhouse-
ként ismerik. Műsorvezetője az Aktív rádió 
Club 30 című műsorának, több mint három 
évig a Bázis klub rezidenseként dolgozott. 
Zenék összemixelésével 2003 óta foglalkozik, 
fő stílusa a klasszikus értelemben vett house 
zene. Fő célja a közönség teljes kiszolgálása, 
hiszen ezért dolgozik. Ebben a rendhagyó 
interjúban beszélgettünk múltról, jelenről, 
tervekről, ötletekről, barátokról, de főleg a 
munkáról.  

A MÚLT: 2004 novemberében szólaltam 
meg először az Aktív Rádióban. Így igen, ez a 
választó év, ettől kezdve vagyok rendszeresen 
hallható az éterben. 2005 eleje óta vezetek 
rendszeresen műsort, 2006 óta már önállóan is.  

IMHOUSE: Általános iskolában egy 
anyanyelvű német nyelvtanárom Imrusnak 
próbált hívni, de mivel hangképző szervei nem 
voltak ilyen nehéz magyar szavak kiejtéséhez 
szokva, ezért mindig Imhost-ot mondott. Ezt 
dizájnosította egy cimborám 2004 környékén 
Imhouse-ra.  

AKTÍV RÁDIÓ: 2003 tavaszán két 
iskolatársammal országos iskolarádió versenyt 
nyertünk. Ezt akkor a helyi médiumok 
zöme hírként nyilvánosságra is hozta, így a 
középiskolába, mint iskolarádiós kerültem 
be. 2004 őszén jött egy lehetőség, melyben 
a továbbtanulni vágyó nyolcadikosoknak 

„Olyan puboknak kellene nyílniuk Rákóczifalván, ahol minden hétvégén van élőzene.”
lehetett iskolákat bemutatni, s az előzmények ismeretében a Közgéből 
engem küldtek. Ekkor ültem először az Aktív rádió mikrofonja mögött.  

FIATALOK: A fiatalok zömét azok a zenék érdeklik, amelyek ömlenek 
a médiákból. Ezt hívjuk mainstream vonalnak. Az más kérdés, hogy 
ezeknek minősége gyakran a tisztult hallásúaknak idegesítően pocsék. Az 
is elgondolkodtató, hogy 20 éve George Michaelt vagy Michael Jacksont 
neveztük mainstream előadóknak, ma viszont Lady Gagat vagy Taio 
Cruzt. Zeneileg pedig George Michaelt Lady Gagahoz hasonlítani... (Hát 
még Michael Jacksont – a szerk.) 

INTERNET: Megállás nélkül használom az internetet. A telefonom 
azonnal csipog, ha valaki keres, mondjuk Facebookon. Én már ebben 
a korban nőttem fel, elképzelhetetlennek tartom a világot internet 
nélkül. Lehetőségei szinte korlátlanok. Ha megfigyeljük a Facebook 
terjeszkedését, egyszerre félünk az internet hatalmától, s csodáljuk azt. 
Hosszú távon ez a folyamat az emberi kapcsolatokra is komolyan kihat, s 
hogy ez mennyire jó, arról hosszú cikket lehetne írni. Két éve egyébként 
meg is tettem ezt egy blogon.  

NAGY SZILÁRD (RADIO1): Habár nagy váltás után van Szilárd, 
természetesen megmaradt a barátság. Az azonos érdeklődési kör 
nem változik meg, a sok közös emlék pedig nem törlődik ki az ember 
emlékezetéből pusztán azért, mert ő átigazolt egy konkurens rádióhoz. 
Nem is lettünk volna igazán jó társak sosem, ha emiatt neheztelnék rá.  

RÁKÓCZIFALVA: A rákóczifalvi szórakoztatás nagyon nehéz 
kérdés. Sokan és sokat gondolkodnak ezen, próbálják javítani a helyzetet. 
Egy szóval mindent elárulok: kultúrával. A legnagyobb probléma 
véleményem szerint az, hogy egészen egyszerűen nincsenek rendszeres 
szórakozási lehetőségek a kocsmákon kívül. Mondi Viktor szervezésében 
hallok koncertekről a Varsány házban, de sajnos egy fecske nem csinál 
nyarat. Olyan puboknak kellene nyílniuk, ahol például minden hétvégén 
van élőzene, hétköznap este pedig filmvetítés. Persze probléma lehet, 
hogy az a réteg, akit ezzel meg lehetne fogni, talán már régen beszokott 
Szolnokra. Mindemellett a fiatalokat le kellene szoktatni a túlzott 
alkoholfogyasztásról, de ez globális probléma. Szóval, hogy válaszom 
keretes legyen: nagyon nehezet kérdeztél.  

BÁZIS KLUB: A Bázis 2010 májusában határozatlan időre bezárt. 
Az éjszakai életet jól bírom, egyelőre magaménak érzem. Törvényszerű, 
hogy egyszer bele fogok fáradni, de akkor majd megpihenek és talán 
valami másba fogok. Rádiózni például délben is lehet.  

SZEGED: Most szeptemberben ismét költözöm Szeged városába. 
A Bölcsész karon tanulok, szabad bölcsész szakon, filmelmélet és 
filmtörténet szakirányon. Jól bírom, terveim szerint februárra végzek.  

JÖVŐ: Minél több zenélés, minél nagyobb tömegeknek, minél több 
jól szórakozó embert látni a rendezvényeken, partikon. Mindig csak előre. 
Saját dalok szerzése sincsen kizárva, sőt… Viszont, hogy saját klubot 
nyissak, az teljesen elképzelhetetlen. Arra a stresszre, ami azzal járna, 
semmi szükségem.  Kedvenc úticél: New York, Moszkva Kedvenc könyv: 
Novellás kötetek... Örkény például. Kedvenc film: Stanley Kubrick - 
2001. Űrodüsszeia, Ingmar Bergman - Persona Kedvenc színész: Robert 
De Niro Kedvenc színdarab: Verdi - Rigoletto Kedvenc bandák, csak 
néhányat kiemelve: Queen, Metallica, Led Zeppelin, Pink Floyd, Oasis, 
Robbie Williams... Kedvenc DJ-k, producerek, szintén csak néhány: 
Antoine Clamaran, Terry Lee Brown Jr, Moby, Axwell, Nic Fanciulli...

Farkas Imre Andor
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IFJÚSÁG

Mintha csak most hallottuk volna a minden diáknak 
kedves, várva várt szavakat: 

„Ezennel a 2009/2010-es tanévet lezárom!...”  Azóta 
ismét visszaültünk az iskolapadba és minden visszaállt a régi 
kerékvágásba. De álljunk meg egy pillanatra, és gondoljunk 
vissza az elmúlt két és fél hónapra! A fergeteges bulik, 
fesztiválok, közös bográcsozások, kerti partik, strandolások, 
felejthetetlen nyaralások, a pihenés mellett vannak olyanok, 
akiknek sikerült nyári munkát vállalniuk, vagy épp a 
gyakorlati idejüket töltötték. Igen szerencsés emberek, hiszen 
valljuk be, manapság nagyon nehéz ilyen helyet találni. 
Időben el kell kezdeni keresgélni és több helyre be kell adni a 
jelentkezést. Fontos a hozzáállás, az akarás és az utánajárás, 
persze mindez egy kis szerencsével megfűszerezve. Úgy 
gondolom a plusz pénz mellett a munkáknak több pozitív 
oldala is van. Nagyon sok új emberrel ismerkedhetünk meg 
és új kapcsolatokat építhetünk, melyek a későbbiekben 
bármikor a javunkra válhatnak. Belecsöppenünk egy új 

élethelyzetbe, légkörbe és több területen is kipróbálhatjuk 
magunkat, ami akár a pályaválasztással kapcsolatos 
döntéseinkre is nagy hatással lehetnek. Más szemszögből 
látunk egy adott helyzetet, mert előtte pár nappal, héttel mi 
álltunk a másik oldalon… Tapasztalatokkal és felejthetetlen 
élményekkel gazdagodhatunk, melyek csak építik 
jellemünket, segítenek személyiségünk kialakulásában, az 
állóképességünket, talpraesettségünket, a kommunikációs 
és egyéb készségeinket fejlesztik, felmérhetjük mindezek 
jelenlegi szintjét. Rávilágítanak az esetleges hibáinkra és 
utat mutatnak azok kiküszöbölésére. Úgy hiszem egy ilyen 
lehetőség mindenkinek jót tesz, és sokan gondolnak most arra: 
„Igen! Ez kell nekem! Nem akarok iskolába járni, ez sokkal 
jobb!” Azért, ha jobban megfontoljuk, mégis kellemesebb 
vagy fogalmazhatok úgy is, kényelmesebb, hogy van egy 
teljes, szabad hétvégénk, és egy átbulizott éjszaka után nem 
kell másnap, (sőt tulajdonképpen már aznap) újra munkába 
állnunk…

Kövér Nikolett

több embernek csináljunk kedvet az ilyen lovas túrákhoz. A 
jövőben oda – vissza is működhetnek ilyen vállalkozások. 
Most egy kicsit emberpróbáló körülmények között tesszük 
meg az utat, mert nagyon meleg van, de a sok szépsége ami 
a mai nappal bezárólag történt velünk, arra biztat bennünket, 
hogy le kell győzni a kihívásokat, és így maradandó 
élményekben részesülhetünk.

Milyen volt a fogadtatás, mit szóltak az emberek, akikkel 
találkoztak?

- Útközben is az volt a tapasztalat, hogy kijönnek az 
emberek az utcára, nem mindennapos az, hogy lovasok 
közlekednek alkalmasint közutakon is, bár ezeket igyekeztünk 
elkerülni a forgalom miatt, de mindenütt jó szándékú emberek 
köszöntöttek invitáltak bennünket kávéra, ahol megálltunk, 
hogy a lovakat megitassuk, vagy mi magunkat is frissítsük 
ott azonnal segítőkész emberek kerültek elő. Eddig azt 
gondoltam, hogy az emberek manapság közömbösek egymás 

                                                                                                Gondolatok a diákmunkáról

                                ….mindenütt jó szándékú emberek köszöntöttek…. (20. oldal folytatása)

                                                       … ki tanyán él, de soha nincs egyedül. (21. oldal folytatása)

iránt, és hiányzik az odaadás, amivel előbbre vihetnénk ezt az 
országot, ezt a nemzetet, ez most ezen az úton megcáfolódni 
látszik. A mi útvonalunkon egyetlen negatív tapasztalat 
sem volt arra, hogy valaki csúfondárosan viselkedett 
volna, vagy ellenségesen lépett volna fel velünk szemben. 
Amerre csak jártunk, azt tapasztaltuk, hogy a maga módján 
és lehetőségein belül mindenki segíteni akar, szenzációs 
élményekkel gazdagodtunk. Jövőre ezt a túrát újra szeretném 
megszervezni, és remélem, hogy nem ketten, hanem 
hárman négyen kelünk útra és ismételten ilyen népes csapat 
csatlakozik hozzánk, és ugyanilyen segítőkész emberekkel 
fogunk találkozni, akkor azt mondhatjuk, hogy ezt megérte 
csinálni, ezzel mindannyian nyertünk és a legfőbb cél ez.

Ezekhez a szép gondolatokhoz már nem tudtam mit 
hozzáfűzni, örülök hogy vannak még ilyen emberek akik a 
maguk módján próbálják szebbé tenni a világot.

Nagy Tímea

minden évben az Angol Kutyapásztor Klubtól kapok egy 
lehetőséget.

A kutyám 3-szoros (országos profi) terelő kutya. Mióta 
Rákóczifalván lakok, az ország közepe felé, közel a főutakhoz, 
Debrecen, Budapest, Kecskemét, Mogyoród, Dunaföldvár, 
Békéscsaba településekről járnak hozzám bordekolisok, 
hogy tanuljanak terelni. Nem vagyok kutyakiképző, de mivel 
olyan birkáim vannak, melyeket bordercoli terel, nem félnek 
a kutyától, így könnyebb betanítani őket. Elég népes szokott 

nálunk lenni a hétvége. Azt kell még tudni a Lunáról, hogy 
mióta versenyzem, egyszer volt második, egyszer harmadik, 
a többi versenyt mind megnyerte a kutya, közel 22 verseny. 

Rengeteg fajta madár van itt a Tisza partján. Van-e valami 
emléke? Érdekesség?

Nagyon szeretem a madarakat, szerencsém volt látni egy 
fehérfejű réti héját. Ezt a dunai árvízkor láttam 2009-ben. 

Sok sikert a továbbiakban, és minél kevesebb munkát 
kívánok, mert akkor jó, ha nincs árvíz.        

                                                                       Jobbágyné
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VISSZATÉRŐ TÉMÁINK

Olvasom az Újnéplap július 24. számában, hogy „nem 
történt bűncselekmény fészekügyben”. Mivel tavasszal 
élénken figyeltem a város honlapján kialakult vitát ez 
ügyben, utánajártam a történteknek és megkérdeztem a telek 
tulajdonosát (pontosabban haszonélvezeti jog jogosultját), 
Szabados Károlyt a tényekről.

pbm. – Fontosnak tartom tisztázni a tulajdonviszonyokat, 
hiszen sokan azt rebesgették, hogy önkormányzati tagként a 
Polgármesteri Hivatal játszotta át részetekre a fent említett – 
védett madárfészkeket rejtő – telket. Mi az igazság?

Válasz: A kérdéses telek a családom tulajdonában van, 
amelyet nem az önkormányzattól vásároltam meg, ezt nem 
is tehettem volna, hiszen az a terület több magánszemély 
osztatlan közös tulajdonában lévő ingatlan volt, amelyben 
az önkormányzatnak még tulajdonrésze sem volt. Annak 
sem volt semmi köze az ingatlan megvásárlásához, hogy 
én képviselő-testületi tag vagyok. Az, hogy a polgármesteri 
hivatal játszotta át a telket részemre, és azért mert 
önkormányzati tag vagyok, ez nem felel meg a valóságnak, 
ez nem más, mint egy rosszindulatú feltételezés, találgatás, 
illetve „rágalmazás”. A telek 2010. év januárjában került a 
tulajdonunkba, miután több tulajdonostól megvásároltuk. 
Ezek a körülmények egyébként hitelt érdemlően, tényszerűen 
megállapíthatóak a földhivatali nyilvántartásokból, amelyen 
a mai napig is belterület, gyep, legelő és útként szerepel. 
Nem természetvédelmi terület!

pbm. – A rendőrség ismeretlen tettes ellen indított eljárást 
természetkárosítás bűntette miatt. Kérlek vázold röviden, 
milyen szakhatóságok vettek részt a vizsgálat során és milyen 
eredménnyel?

Válasz: Én úgy tudom, hogy ismeretlen tettes, vagy 
tettesek ellen indult büntetőeljárás természetkárosítás bűntette 
miatt a Szolnoki Rendőrkapitányságon, mivel valaki, vagy 
valakik feljelentést, vagy bejelentést tettek a rendőrségen, 
hogy Rákóczifalva határában, védett madarak fészkelőhelyét 
semmisítették meg. A szolnoki rendőrkapitányság 
a nyomozást lefolytatta, amelynek során az érintett 
szakhatóságok bevonásával megállapította, hogy nem történt 
természetkárosítás, így a büntetőeljárást bűncselekmény 
hiányában megszüntette. Itt szeretném megjegyezni, 
hogy sem engem, sem pedig családtagjaimat a rendőrség 
nem gyanúsította soha azzal, hogy természetkárosítást 
követett volna el, mivel néhányan tényként állították, hogy 
bűncselekményt követtem el, és a településen elterjedt az 

is, hogy védett madarak fészkelőhelyét semmisítettük meg, 
valamint természetkárosítást követtünk el, illetve az is, hogy 
az érintett területen található kunhalmot semmisítettük meg. 
Ezekre a híresztelésekre megint csak azt tudom mondani, 
hogy nem igazak, azoknak semmi köze az igazsághoz, azok 
rágalmak, illetve olyan kifejezések, amely a saját illetőleg 
családom becsületét, tisztességét sértik. 

A kérdéses területtel kapcsolatosan bejelentés érkezett 
továbbá a Közép-Tisza-vidéki Környezetvédelmi és Vízügyi 
Felügyelőséghez is, melyben egyrészt kérték a terület 
ideiglenes védetté nyilvánítását, illetve ún. kunhalom 
kijelölését a területen. Az érintett szakhatóság a bejelentést 
megvizsgálta és megállapította, hogy a homokdomb a 
kunhalom fogalmi elemei közül többnek sem felel meg, 
ezért azt nem tekinti kunhalomnak, és így az eljárásra 
nincs hatásköre. A terület ideiglenes védetté nyilvánításával 
összefüggésben a hatóság megállapította, hogy a területen 
a védett madarak fészkelőhelyeit nem semmisítették meg, 
ilyen nem történt, és azt nem veszélyeztette a tulajdonos ott 
folytatott tevékenysége, ezért nem nyilvánította védetté a 
területet, mivel a természeti érték védelme biztosítható.

pbm. – Sok szó esett arról, hogy ez a telek egy kunhalom 
területe, igaz ez?

Válasz: Az előbbiekben már történt utalás a kunhalom 
kérdésére. Tudomásom szerint az illetékes szakhatóság 
megállapította, hogy az érintett terület nem kunhalom, 
mert több olyan lényeges ismérvnek sem felel meg, amely 
a kunhalmokat jellemzi és meghatározza. Feltételezem, 
hogy ezen álláspontjuk kialakítását megelőzően több 
érintett hatósággal, továbbá megfelelő szakértőkkel is 
egyeztettek ebben az ügyben, mielőtt kialakították a végleges 
álláspontjukat.

pbm. – Gondolom a település lakói is kíváncsiak arra, 
hogy milyen módon fogod hasznosítani ezt a területet, 
megmarad-e a sokak számára oly romantikusnak mondott 
fészkelőhely?

Válasz: Természetesen a területtel vannak elképzeléseink, 
melyek idővel remélem szemmelláthatóak lesznek. Nagyon 
lényeges körülmény, hogy amikor a területet megvásároltam, 
akkor tudatában voltam annak, hogy ott partifecskék és 
gyurgyalagok szoktak megjelenni, és ott madárfészkek is 
találhatók. Én és a családom is a természetet kedvelő, és 
szerető emberek vagyunk. Akik jól ismernek bennünket, 
azok tudják, hogy szeretjük magunk körül a rendet, védjük 

Bűncselekmény hiányában
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Újságunk egyik előző számában - pontosabban két 
számmal ezelőttiben - megjelent írás szerint, városunk 
egyik vendéglátó egységének működése, nem felel meg 
az elvárható városi normáknak. A kocsmát üzemeltető 
fiatalember kifogásolta, hogy az írás megjelenése előtt 
az ő véleménye nem lett kikérve. Pótoljuk. Előtte több 
vendéglátással foglalkozó, településünkön élő személy 
véleményét is kikértem. 

- Meggyfa Borozó: a kocsmát üzemeltetők többször 
kerülnek összetűzésbe a kocsma szomszédaival. Ez tény, 
ezt nem lehet, de nem is akarom tagadni. Az összetűzés, 
vita szinte minden esetben a kocsmából távozó kedves 
vendégeknek köszönhető. Ők azok, akik nem bírják a 
hangulatukat visszafogni, tovább „pörögnek”, vidámkodnak. 
Nem vagyok benne biztos, hogy a kocsmáros tehet róla, hogy 
a szórakozni kívánó személy, nem tudja, hogy hol a határ. A 
kocsmán belüli túlzott mulatozás, nagy ricsaj kifogásolható, 
de a távozó vendégek viselkedéséért szerintem nem tartozunk 
felelősséggel. Az autószerelő felelős azért, hogy az általa 
javított autóval elütnek valakit?

- Pikoló Söröző: A sörözőt még nem jelentették fel ricsaj, 
hangoskodás miatt. Igaz, hogy teljesen más réteg, korosztály 
jár hozzűnk. Volt már példa rá, hogy a szemben lakó szomszéd 
szóvá tette, hogy ő előtte állt meg autó, melynek utasai a 
sörözőbe jöttek. Ittas vendég kiszolgálása, vagy fiatalkorú 
kiszolgálása miatt, még nem jelentettek kifogást a sözözővel 
szemben.

- Vígh-Szabó kocsma: A kocsma megnyitása óta, 
alig három hónap alatt, szerintem nem is lehetett annyi 
szabálytalanságot véteni, amennyit a számlánkra írnak. A 
kocsmából távozó vendégek sokszor valóban hangosak, de 

szerintem ez mindig is így volt és sajnos így is lesz. (Már 
Petőfi is megírta „... a kocsma bezzeg hangos....” F.F.)
Kifogásoltam, hogy a cikk megjelenése előtt minket senki 
nem kérdezett meg. Én a kocsmát tekintem a megélhetésem, 
illetve a család megélhetésének az alapjának, ennek 
szellemében igyekszem a törvényeket, jogszabályokat 
betartani. Eddig nem emeltek kifogást, nem büntettek 
meg kiskorú , vagy ittas egyén kiszolgálása miatt. Én nem 
tekintem banditának, törvénysértőnek azt az embert, aki a 
megélhetése, családjának jobb életkörülménye érdekében a 
helyi rendeletben leírtaknál több malacot, tehenet tart, vagy 
hízlal. Ezért én is elvárnám, hogy hagyjanak élni  addig, amíg 
a szabályokat én betartom. Szerveztünk biliárd bajnokságot a 
forgalom növelése érdekében. Jól jönne egy-két zenés, diszkó 
jellegű hétvége, de nem lehet, mert nem áll szándékomban a 
viszonyt tovább mérgesíteni. A kocsma péntek-szombaton 
24.00-ig van nyitva, eddig négy esetben éltem a nyitvatartási 
idő meghosszabításának a lehetőségével. Mindösszesen 12 
óra időtartamban. Mind a négy estben volt olyan személy, aki 
felügyelte a kocsma kapuját, aki kiment nem jöhetett vissza, 
illetve 24.00 után már nem engedtek be senkit. Több esetben 
jöttek rendőrök bejelentésre a kocsmába, de megnézhető a 
készült jegyzőkönyvekben, hogy nem emeltek kifogást, nem 
tettek feljelentést. Szeretném tovább üzemeltetni a kocsmát, 
mert benne látom a lehetőséget, hogy a családom megélhetése 
biztosítva legyen.

Az elhangzottakat leírtam, nem színeztem ki, de keresem 
a lehetőséget, hogy a péntek-szombat este, vagy szombat-
vasárnap hajnalban hazafelé induló, kedves vendégek 
véleményét is leírhassam. Természetesen, ha lesz olyan, aki 
elmondja.                                                                    F.F. 

a természeti értékeket, ha kell anyagi áldozatot is hajlandóak 
vagyunk ezért hozni. Ezen szándékomnak egyébként 
hangot is adtam egy hivatalos megbeszélésen - ahol az 
üggyel kapcsolatos valamennyi érintett hatóság, szervezet, 
civilszervezet, és személyek voltak jelen – amelyen pontosan 
ezekről a dolgokról esett szó. Érdekességként említhető, hogy 
engem ezzel kapcsolatosan azóta sem kerestek meg, viszont 
az elmúlt időszakban nagyon sok olyan alaptalan, sértő 
„megjegyzéssel” illettek minden konkrét információ, vagy 
tényadat ismerete nélkül. A területen lévő fészkelőhelyeket 
soha nem akartam, és most sem kívánom megszüntetni, hanem 

a megfelelő szakhatóságok engedélyével egy kulturáltabb 
fal kialakításával szeretném folytatni a munkálatokat. A 
terület környezetének a rendberakását szeretném igényesen 
folytatni, tekintettel arra, hogy sokan a mai napig is illegális 
szemétlerakónak és homokbányának tekintik a területet, 
ezáltal a karbantartására nincs gépekkel lehetőség, a gyom és 
a parlagfű gyorsan tud terjedni. 

Köszönöm a kérdéseimre adott válaszokat.
pbm

SzK: Én is köszönöm az érdeklődést, és a lehetőséget, hogy 
ezekről a dolgokról tényszerűen, korrektül szót válthattunk.

                                                                                                            Az érem másik oldala

VISSZATÉRŐ TÉMÁINK

Nem történt bűncselekmény „fészekügyben” 
Nem történt bűncselekmény Rákóczifalván a gyurgyalag- és partifecskefészkek ügyében. Mint Szabó Zita századostól, 
a megyei rendőr-főkapitányság sajtószóvivőjétől megtudtuk, a beszerzett szakhatóságok véleményéből egyértelműen ki-
derült, hogy Rákóczifalva határában található ingatlan, melyen a tulajdonos talajmunkát folytatott, nem minősül védett 
területnek, ahogy kunhalomnak sem, és nem tartozik a Natura 2000 hálózatba. A terület tulajdonosa nyilatkozatában 
közölte, hogy a védett madarak fészkelőhelyeit nincs szándékában megszüntetni. A területrendezés az ingatlan rendben 
tartása miatt volt szükséges. A nyomozást bűncselekmény hiányában szüntette meg a rendőrség.

ÚjNéplap 2010. július 24-i számában megjelent cikk.
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GONDOLATOK
  Bizonyítványosztás

I.    A világ termőföldjének 3 %-ában az Alföld is ben-
ne van, a magyar mezőgazdaság ezért a földet fogja 
bezacskózni.

II.   Demszky nem indul polgármesternek, mert a 4-es 
metróban lesz rossz szellem.

III.   Egyre több luxus autó talál gazdára Magyarorszá-
gon, ez „köszönhető” a válságnak.

IV.  Az országos helyhatósági választások utáni menü: 
Feketeleves.

V.    Kozsó a szeretetet hirdetve eljutott: jobb négy nővel 
az ágyban, mint Jézus útja, aki keresztre feszítetett.

VI.  Az elmúlt 150 évben senki nem tudott Afganisztán-
ban győzni, a vereség most is biztos. Colát és far-
mert sem kérnek a helyiek.

VII. A legújabb influenza a marhákról kapja a nevét, 
mert aki ezt beveszi, az egy …..

Balázs Antal

Nostradamus
Rendszerváltás a pokol kapujában 2010

„Partok nélkül nincs folyó”
(Csónakos)

Újra eltelt 4 év és ez az időszak egyidős a múzeummal. 
Szeretném, ha felülemelkedne a múzeum a választási kampány 
elharapódzó stílusától, ezért egy összefoglalót írok a 4 év 
munkájáról. Az összefoglaló nem teljes. 

Az tudvalévő volt, hogy nehéz lesz elfogadtatni az itt élőkkel, 
hogy egy teljesen új stílusban működő intézmény is próbálja a 
település hírnevét vinni országba-világba. Vannak emberek, akik 
tudtak azonosulni a stílussal. Az elmúlt években több mint 100 
helyen állítottuk ki a múzeum anyagát. 

Az Iparművészeti Múzeumban a rákóczifalvai macik 
mutatkozhattak csak be, mint műtárgyak, és ez az 50 darab maci 
már az ország minden szegletébe eljutott. Mára 21500 vendéget 
mozgattunk meg, hogy eljöjjön hozzánk, ez 43 országból történt. 
Legtöbben 2010 júliusában voltak, a 980 fő között érkeztek még 
Új Zélandról is! 

A szervezést mi magunk végezzük, tehát ez sem kerül 
pénzében a településnek. A megyei újságban a 4 év alatt 150-
szer jelentünk meg. 

Nem szeretnék azzal foglalkozni, hogy miért csak a 
múzeumról szól Rákóczifalva, hiszen a közszolgálat, tehát bárki, 
aki tevékenykedi, annak helyet biztosít a Néplap. Ez a temérdek 
híranyag, ami a múzeumról már megjelent, mind ingyenes 
reklámja volt a városnak.

Az országos és megyei TV-kben is közel 100-szor jelentünk 
meg, de már az amerikai FOX TV-ben is bemutatták a múzeumot. 
Ha reklámot alapáron is számolunk, akkor másodpercenként 
10000 Ft lenne a hirdetési ár, de főműsor időben 120000-től 
a csillagos égig kellene fizetni a reklámért. Így számításaim 
szerint 150-160 millió forint ingyenreklámot hozott a múzeum 
a városnak. Ebben a külföldi televíziók nincsenek beleszámítva. 
Az országos újságokban, már néhány kivételtől eltekintve, 
mindben megjelent a múzeum. A Rákóczi Lapban havonta hírt 

adunk magunkról. 
Bevásárló központokban is bemutatkoztunk, 5 Corában, 

3 Plaza-ban, a Savoya parkban jelenleg is ott vagyunk. Ezek 
látogatottsága napi 4000-20000 vásárló. 

Eljutottunk az egri várba is, ahol 5 óra alatt 2600-an látták 
a gyűjteményt. Országos turisztikai rendezvények állandó 
kiállítójaként vagyunk meghíva, ahol társunk lett Kósa Lajos, 
aki már bemutató méhészettel is bővítette a város turisztikai 
érdekességeit. Hozzá is egyre többen látogatnak el. 

Rengeteg vendégünk idáig nem volt kiszolgálva, de a Maci 
büfé felvállalta, hogy bármikor a nyitvatartástól függetlenül is 
kiszolgálja az ide érkezőket. Szeretném, ha egyre több vállalkozó 
és termelő minőségi szolgáltatással csatlakozna hozzánk, mert 
nagy szükség van rájuk. 

Már ajándéktárgyakat is tudunk biztosítani, a BRUMM 
Szövetkezet kézzel varrt játékai is megjelentek a múzeumban. 
Hosszú évek vágya született meg néhány hete, falinaptárt is 
készítettek a múzeum macijairól. A naptár az ország egész 
területén kapható már. Rendkívül igényes, ezért már most nagy 
sikernek örvend, remélhetőleg külföldön is kapható lesz. 

42 kiállításunk volt a galériában. Ezek a tárlatok 40-50 
százaléka országos nagymúzeumokban is megjelenhetne. 
Legújabb kiállításunk a Kölcsey Ferenc leszármazottjáról fog 
szól. Kölcsey Riden Roland az egykori NSZK öttusa válogatottja 
lesz bemutatva. 

A fejlesztéseket az önkormányzattal együttműködve végeztük 
pályázatokból. Vállalkozók és cégek anyagi támogatása 
eredményeként egy magas színvonalú épület az otthona az 
ország egyetlen ilyen jellegű múzeumának. A Leader-csoporttal 
is együttműködünk, rendezvényeiken részt veszünk, hiszen  
munkájuk eredményeként rengeteg pályázatot nyert e város. 

Az elmúlt évek bebizonyították, hogy állandó mozgásban 
kell lennünk, ezért újabb ötleteket valósítunk meg. Ezek közöl 
az akvarisztikai fejlesztésünk most folyik, aminek lényege, hogy 
minden teremben 1 vagy több akvárium és terrárium lesz berendezve, 
ezzel 100 km-es körzetben egyedülálló állatbemutatót alakítunk 
ki. Felhívásunk eredményeként Német László, Novák Gyula, 
Szente Attila, Vadász Istvánné anyagi támogatásával elkezdtük 
a munkálatokat. Olyan halakat és hüllőket fogunk hozni, amivel a 
város egy újabb attrakciója lesz látogatható. 

A bábszínház a másik folyamatban lévő munkánk, ezzel is 
a környék egyetlen bábszínháza lettünk. A minőségi munka 
híveként olyan társaságot sikerült összehozni, akikkel rövidesen 
az országban bárhol megjelenhetünk. 

Miért írtam le ezeket a tényeket? Azt hiszem, mint mindenhol 
az országban, itt is ki lehet fognia a szelet azok vitorlájából, akik 
névtelenül „híreket” gyártanak. 

Az elmúlt 20 év a lakosság jó részét felnőtté tette, és nem 
szereti már az „arcnélküli harcosokat”, viszont igénylik, hogy 
ahol laknak, újra élet legyen, és olyan magas színvonalú kultúra 
alakulhasson ki, amiért egyre többen ellátogatnak hozzánk és az 
tartást ad az itt élőnek is. 

Egy felmelegített történet: Gobbi Hilda Királyhegyi Pál 
tanítványaként megkérdezte: Hogy lehetne ő jó színész? A mester 
annyit mondott neki: Hilduska csinálni, nem pofázni!

Balázs Antal
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, hogy                                                                                                                    képben és szóban

 Az oldalt összeállította, fényképezte: Papp Imre

Én nem tartom sokra
azt az embert, 

aki ma nem bölcsebb,
mint tegnap volt.

Abraham Lincoln

Mindíg bocsáss meg
ellenségeidnek!

Nincs, ami jobban dühítené őket.
Oscar Wilde

Biztosítékokra nem
a hatalomnak van szüksége,

hanem a népnek.
Kossuth Lajos

Minél cifrább a kokárda,
annál kevesebbet ér az, aki viseli.

Henri Frédéric Amiel

Úgy látszik, hogy a magyarnak
hiába írták a történelmet.

Nem okul semmin.
Kossuth Lajos

Be szánalmas látvány,
hogy ez a sok ember mind

nemzetiszínű szalaggal
fonja körül a húsosfazekát!

Victor Hugo

A társadalom nem állna fenn
sokáig, ha egyik ember nem volna

a másik balekja.
La Rochefoucauld

Gyér velő van a sok szóban.
Rusztaveli

Rágalom elleni védekezés
művészete: nem törődni vele.

Gracián

A legrosszabb kerék üti
a legnagyobb zajt.

Rivarol

A világgal az a baj, hogy
az ostobák holtbiztosak

mindenben, az intelligensek
pedig tele vannak kételyekkel.

Bertrand Russel

Minél többet tanulunk,
annál inkább felfedezzük

tudatlanságunkat.
Percy Bysshe Shelley

Minden nemzetnek kétféle
képviselője van: azok, akik

a hatalmát, és azok,
akik az érdemét képviselik.

Rivarol
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Felvidéki barangolások I.

KITEKINTÉS A NAGYVILÁGBA

Felső-Magyarország, Felföld, Felvidék. Ki ne tudná, 
hogy a Kárpát-medence északi területeiről van szó. Arról a 
vidékről, amelyet méltóságteljes hegyek őriznek, s ahonnan 
tiszta vizű patakok indulnak a magyar Alföld felé. 

Színes, soktitkú világ ez, több ezer éves múlttal. 
Etnikai, kulturális és vallási sokszínűségét jól mutatja, 
hogy a történelem során kelták, kvádok, rómaiak, szlávok, 
ruszinok, szászok, goralok, cigányok és magyarok egyaránt 
megfértek rajta. Nekem persze mindenekelőtt a magyar 
kultúrát, a magyar történelem színterét jelenti. Azt a földet, 
ahol Balassi Bálint, Madách Imre, Tompa Mihály, Kármán 
József, Mikszáth Kálmán, Féja Géza, Márai Sándor, Kassák 
Lajos, Hamvas Béla bölcsője ringott, ahol II. Rákóczi Ferenc 
eszmélt önmagára, ahol Mednyánszki László és Csontvári 
Koszka Tivadar képzelete keverte a színeket. Így hát nincsen 
abban semmi különös, ha mindig szívesen múlatom az időt 
arrafelé. Ezen a nyáron is örömmel barangoltam férjemmel 
együtt a várromokkal és kastélyokkal ékes felvidéki tájakon. 

1.
A Laborc és a Ciróka folyók találkozásánál, Homonnán, 

egy gyönyörű kastély várt ránk. A négyszögletű, árkádos 
udvarú hatalmas építmény rögtön Károly Róbert korárba 
repítette a képzeletünket. Az Anjou-király idején kezdték 
ugyanis az építését. A Drugeth-család, melynek egyik 
tagja, mint Károly Róbert gyermekkori játszótársa került 
Magyarországra, nem sajnálta az építkezésre a pénzt. 

Szemnek tetszetős négy saroktornyos várkastélyt 
emeltetett. A későbbi birtokosok inkább csak csinosítgatták, 
mintsem bővítették. Közben persze az egykori reneszánsz 
várkastély inkább barokk arculatot öltött. Mindazonáltal a 
Vihorlát-hegység lábainál ma is méltósággal dacol a múló 
idővel. Igaz, egykor hatalmas parkja mára már csak néhány 
száz négyzetméterre zsugorodott össze, de az utolsó birtokos 
család, az Andrássy-család által emelt fejedelmi tartású 
kőoroszlánok ma is büszkén strázsálják a bejáratot. Ami azt 
illeti, van is mit őrizniük. A kastély déli szárnyának termeiben 
ugyanis mintha megállt volna az idő. Az alakos díszítéssel 
festett falak, az eredeti mennyezeti stukkók, a hajdani 
érintetlen berendezés egy letűnt világ pompaszeretetéről 
mesélnek. 

2.
Úgy gondolom, nem kell azt különösebben bizonygatni, 

hogy ha az ember a Felvidék keleti részeiben barangol, 

lépten-nyomon az Andrássy-család egykori birtokán találja 
magát. 

Elég csak Betlérre, Krasznahorkára, Homonnára vagy 
Tőketerebesre gondolni. Ennél fogva az sem meglepő, hogy 
éppen Tőketerebesen akadtunk rá a családi mauzóleumra. A 
barokk-klasszicista-ampir stílusú kastélyt övező hatalmas 
francia-angol park egy távoli zugában, hangulatos kis tó 
partján pillantottuk meg az Andrássyak egykori temetkezési 
helyét. A kecses kis neogót építmény évszázados fák 
árnyékában, a tavacska tündérrózsás vizében nézegeti 
önmagát. 

Hozzá a világ zaja nem jut el, legfeljebb a tó fölött ide-oda 
cikázó szitakötők szárnyának neszezése zavarhatná meg a 
csendet. De az olyan halk és finom, hogy a szférák zenéjének 
véli az ember. 

3.
Nem tudom ki hogy van vele, de nekem a régmúltból 

leginkább a várak mesélnek. Az omladozó falak, a bús 
düledékek. S bizony a Felvidéken nem kell messze menni, 
hogy várromokra bukkanjon az ember. Pácinnál alighogy 
elhagytuk a mai Magyarország területét rögtön ott magaslott 
előttünk Nagykövesd vára. Még végig sem gondoltam a 
történetét, már Tarna várának romjai néztek ránk. Aztán 
egy ugrás, s Barkó község romvára hívta fel magára a 
figyelmünket. Ez a, valamikor a Laborc völgyét strázsáló 
erődítmény ma is úgy ül a hegy tetején, mint egy bóbiskoló 
szirti sas. Épületszárnyai betakarják a hegyormot, s omladozó 
falai megbillennek, mint az alvó madár feje. A Ciróka völgy 
felől látványnak ugyancsak fenséges építmény falai között 
persze ma már csak a szél muzsikál. Pedig egykoron nagy 
élet járta arrafelé. Leghíresebb ura talán Zách Felicián volt. A 
nagyúr, akinek Klára lányát a királyi udvarban becstelenítette 
meg magának a királynénak az öccse. 1330. április 17-
én ezért a sértett apa kardot rántott a visegrádi várban a 
királyi családra, s levágta a királyné ujjait. Lett aztán ebből 
ribillió. Feliciánt felkoncolták, családját királyi parancsra 
harmadíziglen kiírtották. Az ártatlan Klára sem látta többé 
Barkó várát. Lemetszették az orrát, az ajkait és a végtagjait, 
s a királyné bosszúja szerint lófarkához kötötték. Tetemét 
kutyák tépték szét valahol a visegrádi vár körül. 

/folytatjuk/
Czirmayné Kocsis Róza
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VILÁGVÁNDOR

Legkedvesebb Barátaim!
Brisbane, Queensland 

fővárosa gyönyörű hely, 
ahol az ausztrál angyalok 
sietve üdvözlik Jeant. Mivel 
a negyvenötödik pár cipőjét 
is elnyűtte, ezért él a Paddy 
Pallin áruház által felkínált 
kedvezménnyel, s megveszi 
a negyvenhatodik lábbelijét. 

Ezt követően néhány 
nyugodtabb nap következik 
Leni és Peter házában, 
Monterey Keysben. A 
fiuk, Adam együtt teszi 
meg Jeannal az Ausztrál 

Aranypartig (Gold Coast) hátralévő körülbelül 20 km-t. 
Itt Dr. Charles Wu, a Kanadai Ausztrál Klub Gold Coast-i 
Egyesületének vezetője vendégszeretetét élvezi.  

A Keleti-part e része nagyon gyakori célpontja a 
turistáknak – joggal, mivel tényleg nagyon gyönyörű.

Rövid tartózkodás a Miami Beach Motelban, majd 
beszélgetés a Miami Középiskola diákjaival a következő 
program. Itt óriási szimpátiát vált ki, amelyet jól tükröz az a 
néhány e-mail, amit a gyerekek írtak neki később:

„A remény és az elszántság, amivel a világot járod 
és hirdeted a békét és az erőszakmentességet a Világ 
gyermekeinek érdekében, példaértékű. Bámulatos az 
önmagadba vetett hit, valamint a bátorság, hogy 11 évig 
gyalogolsz a világban, anélkül, hogy egyszer is lettél volna 
otthon. Sokkal több Hozzád hasonló embernek kellene 
lennie szerte a világon!”

„Ez a küldetés nagyon inspiráló és óriási elszántságról 
tesz tanúbizonyságot. Önzetlenül tenni valamit másokért 
és a békéért mindenképpen dicséretes, fogadd őszinte 
elismerésem! Nagy bátorság kell ahhoz, hogy valaki 
hátrahagyjon mindent, és egy olyan küldetésbe fogjon, 
melynek során sosem lehet előre tudni, mit hoz a holnap.”

„Remélem, jól érzed magad, s hamarosa újra látod a 
feleséged!” 

„Azt hiszem, minden diákra óriási hatást gyakorolsz. 
Teljesen elhűltem, amikor megtudtam, hogy feladtad addigi 
életed és már tíz éve gyalogolsz a világban, mindezt a 
gyerekek javára. Csak annyit tudok mondani: nagyszerű és 
jó szerencsét!”

Az Északi Terület sivatagai után, a partvidéki táj 
elbűvölő. Habár a kígyóveszély még most is fokozottan 
fennáll. Gyakran találkozik kengurukkal, de mire közelükbe 
férkőzne fényképezés céljából, addigra már elugrálnak. 

E gyönyörű út mentén, ha éppen nem a sátrában alszik, 
Jean ausztrál rajongók jókívánságait fogadja. De bárhol 
is van, ha a legkisebb lehetősége is adódik, akkor nagy 
igyekezettel gépeli 10 évnyi gyaloglásának élményeit. 

Május 15-én Jacky és Stephen Fletcher üdvözli 
Yarrapinniben. Jacky aki a Kempsey West Állami Iskolában 

dolgozik, egy kis élménybeszámolót szervez a diákok 
számára. Íme néhány vélemény:

„Óriási tiszteletet érzek iránta, boldog vagyok, hogy 
találkozhattam Vele. Mindenki elhalmozza kérdésekkel, hisz 
rengeteg élményt tartogatott számunkra.”

„Nem erőszakkal él, ellenkezőleg, beszélget és 
párbeszédet folytat. Minden olyan fiatal számára példakép, 
akik valamilyen komoly dolgot szeretnének véghez vinni 
életükben.”

„Jean Béliveau a világ és a gyerekek sorsával törődik, az 
erőszak ellen harcol. Az Ő példáján keresztül megtanultuk, 
hogy ha valamit nagyon akarunk, azt el tudjuk érni.” 

„Bárcsak én is vele mehetnék!”
Május 19-én Port Macquarie-ben David Massey látja 

vendégül. David lánya, Amy, Jean fiának, Thomas-Ericnek 
jó barátja. Május 25-én a Myall Nemzeti Parkban egy 
dingó – melyek igen gyakoriak a térségben - közelebbről 
is megszemléli. Végül 30-án Shirley és Brian Philipsnek 
köszönhetően Jean igazán nem panaszkodhatott éhségre az 
elé rakott étel mennyiségét látván… 

Június 6-án Jean eléri Sydneyt. A híres hidat, a Sydney 
Harbour Bridge-t Tom Macdonald úr, Kanada Sidney-i 
főkonzulának társaságában szeli át. Az eseményen részt 
vettek még a konzulátus dolgozói, valamint az ausztrál 
barátok is.

E mérföldkő elérése után, Jean megenged néhánynapi 
pihenőt a városban, természetesen írásaira koncentrálva. 
Brian Philips, aki már korábban vendégül látta Gosfordban, 
biztosít neki szállást.

Egy kiadós írás után az én bajnokom folytatja útját 
a part mentén délnek haladva. Andrewnak és Briannak 
köszönhetően, akik egy egész szálláshely-láncot szerveztek 
meg, Jeant mindenütt a legnagyobb tisztelettel és barátsággal 
látják vendégül.

Egy kis canberrai kitérő után, ahol a „gyalog a rák ellen” 
elnevezésű eseményen vett részt, amelyet a Kanadai Főbiztos 
szervezett, visszatér Coalcliffbe. Eközben, 23-án mi pedig 
átéltünk egy kisebb földrengést itt Québecben! 

Lassan halad csak előre, mivel igyekszik kihasználni az 
ausztrál vendégszeretetet… Találják ki, hogyan…? Írja az 
élményeit!

A honlap adatai ellenőrzése közben azt gyanítom, hogy 
azok, akik rendszeres látogatói oldalunk (www.wwwalk.org) 
„útvonal” oldalának, kicsit csalódottak lesznek a késésekkel 
kapcsolatban. A késések oka roppant egyszerű: ha Jean az 
eddig megszokott tempóban halad, akkor a tél kezdetére 
éri el Kanada nyugati partját, s télen kellene megtennie az 
utolsó 5400 km-t. Mivel Ő ezt a nyári időszakban szeretné 
teljesíteni, ezért igyekszik egy picit késleltetni az érkezését. 

Néhány hét múlva, augusztus 18-án ünnepli Jean 55-ik 
születésnapját, valamint világkörüli gyaloglásának 10-ik 
évfordulóját. Boldog Ünnepeket Neked, Drágám!

 Folytatás következik…
Luce

Fordította: Papp László               
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   Rovásírás

A székely-magyar rovás korszerű használatának terjedé-
sével a nemzeti írás mindennapi alkalmazása iránt egyre sok-
rétűbb igény fogalmazódik meg a rovók, a rovást ismerők és 
a nemzeti kultúra iránt fogékony emberek körében. Ennek 
köszönhetően ma már az oktatástól és könyvkiadástól kezd-
ve az ipari formatervezésen és a divaton át egészen a köztéri 
feliratokig mind több helyen nyeri vissza méltó helyét a szé-
kely-magyar rovás a Kárpát-medencében, illetve a világban 
mindenütt, ahol magyarok élnek. 

A rovásos helységnév-táblák állításának terjedése is ebbe 
a folyamatba tartozik, de eddig kevésbé sikerült figyelembe 
venni a közúti táblaállítás műszaki, jogi és gazdaságossági 
szempontjait. Ezért határozta el a Rovás Alapítvány, hogy a 
táblaállítás szakértőinek bevonásával összeállítja a rovásos 
közúti tájékoztatótáblák állításának legkedvezőbb ügymeneti 
módját. Az alapítvány a táblaállításban szerzett tapasztalata-
it szakmai felügyelettel és gyakorlati tanácsadással együtt a 
rovó közösség számára hamarosan közzéteszi. Sípos László-
val, az alapítvány kuratóriumi elnökével beszélgettünk a ro-
vásműveltségről és a táblaállítással kapcsolatos kérdésekről:

- Európában a székely-magyar rovás az egyetlen élő írás-
rendszer, amelyet még nem szabványosítottak. Ezért nemzeti 
írásunk nem része a számítástechnikai használathoz szüksé-
ges egyetemes karakterkészletnek (UTF) sem, bár ez irányú 
beadványunk már a döntéshozók előtt van. Pedig, ha bele-
gondolunk, 8 országban használják Európában a rovást, hi-
szen az írás él Felvidéken, Erdélyben, Délvidéken és még 
sok más helyen. Sajnos a nyugati nyelvészek – idegen nyelvű 
információ híján - úgy kezelik a rovást, mint például az et-
ruszk írást. Pedig az olaszok nem használják az etruszkot, mi 
viszont igen a rovást. Ezért tehát nem csak azt kell a világ 
számára tudatnunk, hogy létezik a rovás, hanem azt is, hogy 
ez egy élő írásrendszer. Többek között e célból jött létre az 
alapítványunk is. A kulturális világörökség részévé kíván-
juk tenni a rovást, hiszen ez egy igazi hungarikum, melyre 
büszkéknek kell lennünk. Ezért szeretnénk minél szélesebb 
körben megismertetni a teljes rovásműveltséget, ezért adunk 
ki könyveket, ezért kutatunk és ezért dolgoztuk ki a rovásos 
helységnév-táblák felállításának munkarendjét is. 

Az ezzel kapcsolatos tudnivalókat és teendőket a rovás-
műveltségről szóló honlapunkon lehet megtalálni (www.
rovas.info).

- Ki kezdeményezheti a táblaállítást?
- Bárki, akár magánszemély, akár társadalmi szervezet 

fordulhat táblaállítási kérelemmel az illetékes szerv megyén-
kénti osztályaihoz, hivatkozva a Rovás Alapítvány által ösz-
szeállított ügymeneti ajánlásra.

- Kell az önkormányzat engedélye?
- Célszerű az önkormányzattal együttműködve az enge-

délyezést és kivitelezést megvalósítani, de ha nem önkor-
mányzati területről van szó, nem szükséges a rovásos tábla-
állításhoz semmilyen önkormányzati hozzájárulás. A formai 
egység ellenőrzését és a rovást illető szakmai felügyeletet 
pedig a Rovás Alapítvány gyakorolja.

- Milyen tábla ez tulajdonképpen?  KRESZ-tábla?
- A szokványos helységnév-táblák a KRESZ-táblák köré-

be tartoznak, így állításukat szigorú szabványok, előírások 
határozzák meg. Minden más közúti tábla tájékoztató, illet-
ve reklámtáblának minősül. A rovásírásos helységnév-tábla 
a településhatár belterületi felén felállított tájékoztató, rek-
lámtáblák sorába tartozik, mint például a városcímer, vagy a 
testvértelepülések nevei.

- Vannak formai követelmények?
- A rovásos helységnév-táblák tekintetében az engedélye-

ző szerv törekszik az egységes formai megjelenítés biztosítá-
sára, s a táblák eljárási és műszaki feltételeinek meghatározá-
sánál megyei szintű Forgalomtechnikai és Kezelői osztályok 
a Rovás Alapítvány ügymeneti ajánlását vették figyelembe. 
A rovásfelirat betűkészletének, betűcsaládjának és grafikai 
megjelenítésének egységét a Rovás Alapítvány felügyeli, hi-
szen az egységes megjelenés feltétele a kérelmek kedvező 
elbírálásának.

- Ki viseli a költségeket?
- A táblaállítás költségeit a kérelmezőnek kell fizetni. Így 

a költségek elosztása miatt javasoljuk, hogy a kérelmező pró-
báljon meg együttműködni a helyi önkormányzattal, a helyi 
társadalmi szervezetekkel és a táblaállítást támogatókkal.

- Mennyibe kerül egy tábla felállítása?
- Maga a tábla (horganyzott acél, peremezéssel és 

rögzítőrácsozattal, fóliázva) ára a rovásbetűk számától  füg-
gően 6-14 ezer Ft körül mozog, a teljes anyagigény (tábla, 
oszlop, rögzítő elemek) költsége pedig hozzávetőleg 13-24 
ezer Ft/tábla a felirat hosszától, oszlopok számától függően. 
Ehhez jön még az műszaki felügyelet kedvezményes költsége 
(településenként 5 ezer Ft), valamint  a kihelyezés költsége, 
melyet az saját munkavégzéssel meg is lehet takarítani. Ezek 
a számok természetesen csak tájékoztató jellegűek, pontos 
árajánlatot a gyártótól, valamint a kivitelezőtől kell kérni.

- Kié lesz a tábla tulajdonjoga?
- A tábla tulajdonjoga a kérelmezőt, azaz a költségvise-

lőt illeti meg. Célszerű azonban még a magánadományokból 
létrehozott táblák esetén is az önkormányzattal közösen ké-

Rovásos helységnév-táblák 
állíthatók országszerte 
– Rákóczifalva ezüstérmes a mozgalomban
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relmezni, s az önkormányzatot tulajdonosként megjelölni a 
későbbi egységes karbantartás elősegítése céljából.

- Mi a táblaállítás menete?
- A legjobb közös civil-önkormányzati szervezőbizottsá-

got létrehozni és annak keretén belül megegyezni a  rovásos 
helységnév-tábla állításának menetéről, a költségek elő-
teremtéséről. A tábla engedélyezéséhez néhány adatot kell 
megadni és formanyomtatványt kell kitölteni, melyek letölt-
hetők az alapítvány honlapjáról (www.rovas.info) 

- Mi a Rovás Alapítvány feladata ebben?
- A Rovás Alapítvány a helyesírás, a szabványosság és 

az egységes külalak szempontjából felügyeli a táblaállítási 
eljárást. A magyarországi települések táblaterveit biztosítja 
az alapítvány, illetve tanácsadással, tervezéssel segíti a tábla-
állítást. A magyarországi települések táblatervei letölthetők  
a honlapunkról. Későbbiekben tervezzük az összes kárpát-
medencei település táblájának megtervezését is.

- Hová kell benyújtani a nyomtatványokat?
- Bár igyekeztünk az illetékes hatósággal egyszerű és 

gyorsügymenetet kidolgozni, de még így is szükség lehet 
segítségre az ügyintézésnél. Ezért az első pár tábla kihelye-
zése után az alapítvány tovább egyszerűsítette a folyamatot. 

Ennek eredményeképpen az általunk ajánlott gyártónál a 
megrendeléssel egyidejűleg teljes körű ingyenes ügyintézés 
kérhető, mely magában foglalja az iratok benyújtását. Ez 
esetben közvetlenül a gyártó részére kell majd eljuttatni a 
nyomtatványokat és mellékleteket. 

- Hogyan értesülhetünk a táblaállítás sikereiről?
- Az autósok saját szemükkel láthatják a szaporodó rová-

sos helységnév-táblákat, de célszerű például a táblaállításban 
résztvevők, azt támogatók számára táblaavató ünnepséget 
szervezni. Erről a helyi média mellett a Rovás Alapítvány 
honlapja is mindig hírt közöl, valamint a tábla fényképét és 
a helység nevét feltünteti az alapítvány honlapjának „A világ 
rovásos helységnév-táblái” elnevezésű – fejlesztés alatt lévő 
- interaktív térképén. A rovásos helységnév-táblák települé-
senként sorszámot kapnak az aláírt megrendelés sorrendjé-
ben. A felállított rovásos helységnév-tábla oszlopaira további 
– lehetőleg rovásos – táblákat, valamint a helység címerét is 
el lehet helyezni a tábla tulajdonosának hozzájárulásával. 

S végül, de nem utolsó sorban a Rovás Alapítvány nevé-
ben köszönetünket szeretném kifejezni a rovásos helység-
név-táblák állítása ügyében kapott szakmai tanácsokért, se-
gítségért és támogatásért. 

A  Rovás Alapítvány  közérdekű célja és tevékenysége közül néhány:
 - a történelmi rovás írásrendszerek (hazai és nemzetközi) kutatása és a kutatás támogatása
 - a rovás leletek felkutatásának, rendszerezésének és megőrzésének elősegítése
- a rovással kapcsolatos ismeretek gyűjtése, rendszerezése és továbbadása, valamint mindezek támogatása
- a rovásról szóló tudományos ismeretterjesztés (belföldi és külföldi) szervezése és elősegítése
- a rovással kapcsolatos korszerű információszolgáltatás, digitális tartalomfejlesztés szervezése és támogatása
- a rovásról szóló ismeretek oktatásának elősegítése, rovás-versenyek szervezése és támogatása
- a rovással kapcsolatos oktatási anyag- és könyvkiadás elősegítése, támogatása

A Rovás Alapítvány székhelye Szolnok, s szintén itt ren-
dezik a Kárpát-medencei Rovásverseny területi döntőit is, 
így azt mondhtajuk, hogy hagyományos rovásműveltségi 
központ. A Rovás Alapítvány munkáját területi munkatár-
sak segítik, akik közül Horváth Levente az alapítvány Jász-
Nagykun-Szolnok megyei munkatársaként a táblaállítás 
kidolgozásában is részt vett. 

Az ő szervezőmunkájának és a rovásműveltség terjesz-
tésében nyújtott kimelkedő teljesítményének elismerése-

ként döntött az alapítvány úgy, hogy Rákóczifalva az elsők 
között, még a kísérleti szakaszban megkapja a táblaállítás 
lehetőségét, s a mozgalomban ezüstéremnek számító 2. sz. 
tábla állításának jogát.

Reméljük, hogy a „kuruc” település a rovásos táblaállí-
tásban kifejtett példamutató civil-önkormányzati együttmű-
ködéssel is példát állít a megye többi települése számára és 
méltán öregbíti Rákóczifalva hírnevét a világban.

Rákóczifalva ezüstérmes – Hogy került a 2. sz. tábla Rákóczifalvára?

Rovás az űrben: Immár az űrben is megfordult egy rovásfelirat, a BME 
diák-műhold programjának keretén belül. 

Az világtörténelem első űrbéli székely-magyar rovását Charles Simonyi 
magyar űrhajós dedikálta is az ISS Nemzetközi Űrállomás fedélzetén 2009. 
április 6-án, majd hitelesítő bélyegzővel látták el az iratot. 

A rovásfeliratban a MASAT betűsor került átírásra betű szerint. Ötletgaz-
dák: Rumi Tamás, Lantos László.
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OLVASÓI LEVÉL
   Csak hangosan gondolkodom

Divatos, azt is mondhatnám, napjainkban mindennapos 
szóhasználattá vált az, hogy „élhetőbb Rákóczifalváért”. 
Ezekben a hetekben sokaknak, sok mindent jelent és jelenthet 
ez, de elgondolkodtunk-e már azon, hogy mi magunk, 
egyszerű lakosok tehetünk-e ezért valamit.

Ígérgetések, fogadkozások nélkül csak azért, mert itt lakunk, 
itt van az otthonunk, melyben jobb közérzettel is élhetnénk.

Mivel is tehetnénk élhetőbbé magunknak-másoknak, 
mindannyiunk számára településünket, amely még nem is 
pénz kérdése?

Csak néhányat gondolatébresztőként:
- Biztos, hogy hétvégén szombaton reggel 6 órakor kell motoros 

fűnyírót zúgatnunk, sövénynyírót búgatni, fűkaszát járatni, vagy 
éppen fűrészgépet visíttatni alvó szomszédaink ébresztésére?

- Vagy ugyan ezen a hétvégén nyári alkonyatban, amikor 
már nem éget a nap, és élvezhetnénk a jó levegőt, kell 
meggyújtani zöld (még nem száradt) gazunkat, csinálva ezzel 
olyan füstöt, hogy az ember menekül a lakásba, csukogatva 
ablakait. (Zárójelben jegyzem meg, szeptemberig tűzgyújtási 
tilalom van érvényben.)

- A buszmegállóban a szemetes mellé dobált 
papírzsebkendők és csikkek látványa. (Mi lenne, ha nem 
takarítanák naponta?)

- Akár áramkimaradást is okozhat, ha a házunk előtt lévő 
fák ágai beleérnek a villanyvezetékbe, de csak azért sem 
vágjuk le, mert szólt a szomszéd – hát vágja le, akinek nem 
tetszik – válasz!

- Az utcán kitördelt kisfák, kiborogatott virágládák, a 

főtéren felborogatott padok!
- Köztéri emlékművek, szobrok sajnálatos módon nem azt 

szolgálják, amire hivatottak. Időnként fiataljaink szórakozását 
vannak kénytelenek viselni. Fiatal anyuka pl. a ’48-as szobor 
koszorúk, gyertyák elhelyezését szolgáló részén kisgyermeke 
mozgásigényét kívánta kielégíttetni. Szemlátomást 
játszóeszközként jól érezte rajta magát a gyermek. 

Sorolhatnám a talán egymás bosszantására tett 
cselekedeteinket, mellyel mérgezzük egymás életét. 

Kis odafigyeléssel nem vágjuk hajnalban a lemez kiskaput, 
hagy aludjon az, akinek még nem kell indulnia. Vagy még 
mindig úgy gondoljuk a XXI. században, hogy könnyebb 
elviselni sérelmeinket, ha abból juttathatunk másnak is. 

Még mindig tudnám folytatni a hasonló, nem pénzkérdésű, 
de közérzetünket talán pozitívan segítő gondolataimat.

Úgy gondolom az egymás iránti figyelmesség, az egymásra 
való odafigyelés kicsit kihalóban van. Felerősödtek az 
irigység, a bosszantás, a gorombaság érzései, melyek rossz 
irányba viszik az embereket. 

Ne hagyjuk, hogy ilyen és hasonló dolgok tegyék 
elviselhetetlenné az amúgy sem egyszerű életünket. 

Tegyünk mi magunk is az „élhetőbb Rákóczifalváért”, 
kisvárosunkért, Önmagunkért.

Mézes Emil Istvánné  képviselő
u.i.: Indítványként javasolni fogom az Önkormányzatnak, 

a közterületen elhelyezett emlékművek, szobrok, a 
főtér rendbontóira, szabálysértőire kidolgozott rendelet 
megalkotását. 

Pelle Ferenc:
Bűn és bűnhődés

Isten nem szól, nem szid,
tettei beszélnek;
szabad utat enged 
felhőnek és szélnek. 

Tűzhányó gyomrában
forró pokol tombol,
mivel ő is szabad,
kitör s mindent lerombol.

Ez a tűz, ha füstöl,
felhatol az égig, 
korom leülepszik,
tüdőt szennyez vérig.

Amikor haragszik,
bőszen rángatódzik,
a föld reszketni kezd,
tenger tornyozódik.

Embert tudománya
írtja, teszi sírba,
lassan nem lesz, aki
sírunk mellett sírna.

Szennyezett levegő
napsugarat nem szűr,
gyilkos sugarakat
a földfelszín megtűr.

Pusztul minden állat, 
hegyek, növényvilág,
nem kap kíméletet
sem ember, sem virág.

Isten embernek is
szabadságot adott,
Ő viszont cserébe
gonoszságot kapott.

Jézus Krisztus példa,
ember mit kitalál, 
Megváltó jutalma
kín-keserves halál.

Isten hallgat, nem szól,
tettei beszélnek,
bűn után bűnhődés
szigorún kemények.

Isten akkor üzent,
mikor Fiát küldte,
kivégzését látta
az anya, ’ki szülte.

Végítélet napján
az élet felpörög,
bűnös kegyelemért
térdelve könyörög.

Élők, holtak sorsát
elrendezi Isten,
nem tudjuk, mi marad
e földgolyón itt lenn…

(2010. július hó)
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                                                                                                                        Foci

                                                                   Támogató hiányában marad az NB II
A tavalyi NBII-

es bajnoki aranyérem 
megszerzése után a nyáron 
a vezetőség és a támogatók 
is azon munkálkodtak, hogy 
sikerüljön megteremteni 
a szükséges anyagi 
erőforrásokat az NBI/

B-s bajnokságban történő indulásra. Nagyon sokáig 
megvalósíthatónak tűnt a feladat, ám a nevezés leadása 
előtt pár nappal a jövőbeli főtámogató arról tájékoztatta 
az egyesület vezérkarát, hogy a beígért anyagiakat nem 
tudja a csapatnak biztosítani, így az idő rövidsége miatt 
mégsem sikerült a magasabb osztályba lépnie a Klubnak. 
Így az idei évben – csak úgy mint tavaly – az NB II Dél-
keleti csoportjában szerepel majd a Szolnoki Főiskola – 
Rákóczifalva KK együttese. A hazai mérkőzéseken pedig a 
Rákóczifalvi Sportcsarnokban fogadja majd az ellenfeleit.

A felnőtt csapat játékos keretében viszont történtek 
változások, hiszen Perjési Viktor, Danku Zsolt, Mészáros 
László, Sipos Attila illetve Gál Szabolcs is Rákóczifalván 
kezdte el a felkészülést, és az új szezonnak velük együtt, 
megerősödve vág neki a csapat. Munkahelyi elfoglaltságok 
miatt Makai Róbert távozott a csapattól, ő Martfűre igazolt, 
illetve Tóth Barnabás abbahagyta az aktív játékot, így ő 
Patocskai László edző segítője lesz a következő évben. 
Tehát a csapat jelentősen megerősödött a nyáron, így a cél 
ismételten az, hogy a végelszámoláskor ismét a tabella első 
harmadában végezzen a gárda. 

Az ehhez szükséges anyagi feltételek megteremtése 

az idén sem lesz egyszerű feladat, úgyanúgy, mint ahogy 
tavaly sem volt az. Továbbra is számít a Klub az elmúlt 
évi szponzorok támogatására, illetve folyamatosan keresi 
a további  pénzforrásokat. Ebben, mint ahogy tette ezt 
tavaly is, nagy segítséget nyújt Tóth Lajos polgármester 
úr, hiszen az Önkormányzat szűkös anyagi lehetőségei 
ellenére, személyes ismeretségét felhasználva minden követ 
igyekszik megmozgatni annak érdekében, hogy az elmúlt 
évek sikercsapata továbbra is zökkenőmentesen tudjon 
szerepelni az NB II-es kézilabda bajnokságban. A Szolnoki 
Főiskola továbbra is biztosítja a csapat játékosainak a 
tandíjmentességet, illetve folyamatosan igyekszik újabb 
támogatókat szerezni. A Klub vezetősége ezúttal is felkéri, 
Rákóczifalva város kézilabdát szerető lakosát arra, hogy 
lehetőségeihez képest segítse a csapatot a további sikeres 
szerepléshez, például azzal, hogy hétről-hétre megtöltik 
majd a Sportcsarnokot a hazai mérkőzéseken, és sportszerű 
buzdításukkal belehajszolják majd mind az ifjúsági, mind a 
felnőtt játékosainkat a győzelembe. 

Örömteli hír, hogy az utánpótlás csapat is igyekszik lépést 
tartani a felnőttek eredményeivel, hiszen az idei nyár alapozó 
felkészülésének lezárásaként a Szarvason megrendezésre 
került Korona Kézilabda Tornán a 2. helyet sikerült 
megszereznie fiataljainknak, ahol több NB II-es, és NB I/B-s 
ificsapatot is maguk mögé utasítottak!

Tisztelt szerkesztőség
Igyekszem leírni röviden az eddigi történeteket. Június 

hónapban kerültem a rákóczifalvai labdarúgó csapathoz és a 
vezetőség azt kérte tőlem, hogy tegyek rendet a csapat körül. 
Igyekezzek beépíteni a tehetséges idevalósi játékosokat és 
próbáljunk eredményesen is szerepelni. 

Körübelül egy hónap hónap után láttam, hogy még 
rosszabb a helyzet, mint amit a vezetők leírtak, elsősorban 
edzésre járás, fegyelem és rend területén. 

El kell mondanom, hogy most kezdjük igazán elhinni, hogy 
valamit sikerült a szemléleten változni. Az edzőmérkőzéseken 
ismerkedtem a játékosokkal és próbáltam elérni, hogy egy 
kicsit „alázatosan” viszonyuljunk a játékhoz, edzéshez.

 A felkészülési mérkőzéseken vegyes képet kaptam az 
összjátékról, egyénekről. Próbáltam szerkezeti változásokat, 
de kevés a taktikailag képzett játékos. 

Az első bajnoki mérkőzésen ugyan 5:1 arányban 
nyertünk Kunmadaras ellen, de a hibák itt is kiütköztek. 
A második fordulóban CSAPATKÉNT működtünk és 10 
emberrel is tudtunk nyerni Tiszaföldváron. Sajnos a most 
vasárnapi mérkőzésen is előjöttek azok a hibák, melyek az 

Kérem, aki megteheti anyagilag támogassa klubunkat!
Köszönettel : Szabados Károly   R.K.K Elnök
Kunszentmárton és vidéke takarékszövetkezet: 
69800164-11013958-00000000

edzőmérkőzéseken is látszottak. Helyzetkihasználás, taktikai 
fegyelem, hozzáállás stb. 

Nyugodt szívvel mondom, hogy nagyon jó anyag van, 
de a beidegződéseket nehéz máról holnapra megszüntetni. 
Örvendetes, hogy 4-5 nagyon ügyes fiatal játékos van, akit 
igyekszem beépíteni, de számukra az edzésre járás csak egy 
fogalom. 

Türelem, türelem és türelem!
Ha a csapat így fog viszonyulni a munkához, akkor 

számomra is lesz értelme a munkának, de ha nem állnak be a 
sorba, akkor már meggondolandó a velük való foglalkozás. 

Szeretném kiemelni az „öregek” közül Major P., Kácser 
I., Bujdosó R., Szokolai J. és Nász R. hozzáállását és jó 
játékait. 

Ők a példa arra, hogy fegyelmezetten kell játszani és 
alázattal viseltetni a játékért. 

                               Üdvözlettel: Árvai István 
Hajrá Rákóczi!
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Macimúzeum

„Ötletgyáros” Macimúzeum
Több, mint ezer öreg mackó, értékes régi tárgyak, relikvi-

ák, restaurálással életre keltett csodás bútorok, szemet gyö-
nyörködtető akváriumok, ötletes képeslapok, falinaptár az 
újévre, utazó kuruc macik saját gyártásban, kőtár. Az állandó 
gyűjtemény mellett havonta más-más értékes kiállítás értékes 
gyűjtővel, országos bemutatkozási lehetőségek, fácánkert 
egyre gyarapodó különleges, ritka szépségű madarakkal… 
és pár hónapja Dörmi Bábszínház!

Mindez a Balázs Antal nevével fémjelzett R.falvai Maci-
múzeum és munkatársainak eddig megvalósított álmai.

Az első alkalommal szervezett Martfűi „Örök Zöld” Fesz-
tivál rendezvényei között válogathattak az érdeklődők. Egy-
mást érték az értékes, kulturált szórakozást, ismeretterjesz-
tést nyújtó programok aug. 13-22. között. Kiemelt figyelmet 
fordítottak a szervezők a felnőtt közönség mellett a gyerekek 
szórakoztatására. Ismerve a Macimúzeum eddigi sokirányú 
erőfeszítéseit, rendkívüli munkáját, nagy kíváncsisággal néz-
tem meg a Dörmi Bábszínház előadását Bátor Jakabról. 

Miért tetszett?
A gyerekközönséghez szólóan kedves, naív hangvétele, 

a szereplők pozitív jellemvonásai, egyszerűen szép, ötletes 
jelmezei, Bátor Jakab, a „nép” fia bátorsága, furfangossága, 
ügyessége, - ahogy legyőzi a gonosz labanc katonát -, az in-
teraktív kapcsolat fontossága a néző gyerekekkel, a narrátor 
Erzsike „lélekjelenléte” egy kieső játékkard esetén, mind, 

-A DÖRMI BÁBSZÍNHÁZRÓL –
A nyári hónapok elteltével örömmel számol-
hatok be arról, hogy a Dörmi Bábszínház nem 
tétlenkedett.
Itt bizony egész nyáron pörgött az élet. 
A nyári táborozók hetente láthatták Jakab vitéz 
kalandjait a Macimúzeum udvarán.
Folytak és ma is folynak az előkészületek 
a „Szabadság virága” és a „Barackvirág” c. 
darabok előadásához. Folyamatosan készülnek 
a bábok, a díszletek és a kellékek.
Augusztusban három előadásra is hivatalos volt 
a Dörmi Bábszínház – mindhárom alkalommal 
Martfűre. 
Szeptember hónapra már van egy meghívásunk 

Cserkeszőlőre.
Elkészült a Jakab vitéz 
kalandjainak második része, 
új szereplőkkel (és természe-
tesen a régiekkel), kellékek-
kel, és heti két alkalommal 
folynak a próbák. 
Nagyon jól esik, ha ezt az 
általunk nagyon komolyan 
vett munkát elismerő szavak-
kal jutalmazzák, mint tették ezt jelenleg is, amikor igen kedves levelet 
kaptunk Martfűről.
Engedjék meg, hogy ezt a levelet teljes terjedelmében megosszam 
Önökkel. 

Urbánné Kelemen Rózsa

mind arra ösztönöz, hogy ismét megnézzem és várjam Bátor 
Jakab további kalandjait. 

Mivel elsősorban nem szabadtéri műfaj a bábszínház, 
külön köszönet azért, hogy a külső, zavaró körülményeken 
is felülkerekedett Bátor Jakab és családja a labanccal vívott 
harcban. 

Sajnálom, hogy a szereplőket megszemélyesítő Ulviczki 
György, Hajagos Lászlóné Marika, Urbánné Kelemen Rózsa, 
- kik a szövegírásban, jelmezek tervezésében, kivitelezés-
ében is főszereplők voltak Balázs Antal mellett – a paraván 
mögött titokban maradtak. Ők, akik sokoldalúságukat bizo-
nyítva egyéni hobbiról, „gyermeki lélekkel” csodás perceket 
szereztek a martfűi közönségnek mindhárom előadásukkal. 

Kécskeiné Vad Ibolya  martfűi „műkedvelő”
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Macimúzeum

A Bocs D’Art Galéria 
42. kiállításának megnyitójára került sor  2010.  augusztus 06-án

Torkos György 
a Cserkeszőlő Fürdő igazgatójának fegyvergyűjteményéből  „Néma tanúk” címmel.




